
1

  
  
  
  
IS

S
N

 2
0
8
3
 -

 0
4
0
8
  
 N

R
 7

4
/1

2
/2

0
2
3

Kuryłówka • Brzyska Wola • Dąbrowica • Jastrzębiec • Kolonia Polska • Słoboda • Kulno • Ożanna • Tarnawiec • Wólka ŁamanaKuryłówka • Brzyska Wola • Dąbrowica • Jastrzębiec • Kolonia Polska • Słoboda • Kulno • Ożanna • Tarnawiec • Wólka Łamana



2

Wydawca: 

URZĄD GMINY W KURYŁÓWCE 
www.kurylowka.pl

37-303 Kuryłówka 527, tel. 17 243 80 10, 17 783 55 32

       Redaktor naczelna: Wiesława Zagaja  
 e-mail: wiesci@kurylowka.pl

Skład: Marek Latawiec
Druk: Drukarnia „eMka”

     Giedlarowa 460, tel. 17 787 71 09
   www.emka-drukarnia.pl
Nakład: 700 egzemplarzy 

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść i jakość zdjęć w otrzymywanych artykułach.  

więc czas na 
podsumowanie.

Tak jak w każdym wcześniejszym numerze wiele się 
działo na różnych obszarach życia społecznego naszej 
gminy. 

Na wstępie pragnę serdecznie podziękować za moją 
I kadencję  zarządzania naszą gminą, otóż 4 listopada 
minęło 5 lat od momentu, gdy zostałam wybrana w II 
turze wyborów na Wójta Gminy Kuryłówka. Otrzymałam 
wtedy 1508 głosów, co dało 62,52% poparcia. Z tej okazji 
pragnę z całego serca wyrazić moją głęboką wdzięczność 
za Wasze cenne zaufanie, wsparcie i zaangażowanie. Są 
one dla mnie nieocenionym motywującym czynnikiem 
w pracy na rzecz naszej społeczności, dzięki temu tak 
wiele zostało zrobione. Cieszę się, że mogę Wam służyć i 
jestem gotowa kontynuować wspólną misję budowania 
lepszej przyszłości naszej gminy. 

Pokrótce pragnę przedstawić Państwu co wydarzyło 
się w tym IV kwartale w Gminie Kuryłówka, jakie 
zostały zawarte umowy, jakie zostały złożone 
wnioski, i jakie trwają aktualne inwestycje. Zacznę od 
spotkań okolicznościowych, wydarzeń kulturalnych i 
patriotycznych. 

3 października  w Dziennym Domu Seniora w Kulnie 

odbyło się spotkanie podsumowujące projekt „Przystań 
aktywności seniora”. Ten projekt miał na celu stworzenie 
miejsca, w którym seniorzy mogli aktywnie spędzać 
czas i rozwijać swoje pasje i umiejętności. To wspaniałe 
doświadczenie, przyniosło dużo dobrego. Przy tych 
codziennych spotkaniach było mnóstwo uśmiechów i 
zawiązało się wiele przyjaźni. W kościele parafi alnym w 
Kuryłówce 

12 października odbył się niecodzienny Spektakl słowno-
muzyczny „DAR I TAJEMNICA” w którym wystąpili 
Jerzy Zelnik, Mateusz Mijal, Wojciech Świętoński. 
Możliwość  obcowania z tak pięknym słowem i poezją 
było niesamowitym duchowym przeżyciem. W miesiącu 
październiku nastąpiło również wręczenie laptopów 
czwartoklasistom w ramach rządowego programu 
„Laptop dla ucznia”.  11 listopada w Narodowe 
Święto Niepodległości, główne uroczystości odbyły 
się w Kuryłówce. Już któryś rok z kolei o godzinie 12 
spotkaliśmy się przy pomniku na  apel Niepodległa do 
hymnu, gdzie wspólnie ze strażakami, z MDP, z harcerzami 
i mieszkańcami zaśpiewaliśmy hymn narodowy. O 
godz. 17-tej GOK zaprosił wszystkich na koncert pieści 
patriotycznych. Ponadto delegacja pracowników urzędu 
gminy, harcerzy oraz MDP wzięła udział w powiatowych 
obchodach święta niepodległości. W tym samym dniu      
o godz. 9.00 w koście w Brzyskiej Woli odbyła się msza 
św. w intencji ojczyzny, po której zostały założone kwiaty 
i zapalono znicze na grobie nieznanego żołnierza na 
tutejszym  cmentarzu.

17 listopada już po raz  XI odbyło się Gminne Dyktando 
o tytuł Mistrza Ortografi i, więcej informacji o konkursie 
znajdą państwo w zakładce Kultura. W tym kwartale 
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również zrealizowaliśmy warsztaty dla Pań z Kół 
Gospodyń Wiejskich z terenu naszej gminy w ramach 
projektu „Uniwersytet Samorządności”.

W niedzielę 19 listopada w kościele w Brzyskiej Woli 
odbył się Koncert Niepodległościowy, w którym 
wystąpiły zespoły GOK w Kuryłówce (pełna relacja w 

zakładce Kultura). W dniach 1-3 grudnia w naszym 
powiecie odbył się XIX Fes� wal Piosenki Harcerskiej 
i Turystycznej „HIT”, który zgromadził ok 400 harcerzy 
z całego województwa. Nasza drużyna harcerska z 
Kuryłówki „Trzy mróweczki” wyśpiewała II miejsce 
podczas fes� walu. Harcerze zadbali również, aby do 
naszej gminy trafi ło Betlejemskie Światełko Pokoju. 
7 grudnia w Jasionce otrzymałam medal „Zasłużony dla 
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transportu publicznego RP” od Stowarzyszenia Polski PKS 
za pracę nad rozwojem komunikacji publicznej. W naszej 
gminie w dalszym ciągu możemy korzystać z komunikacji 
publicznej, gdzie bilet jednorazowy wynosi „5 zł” a w 
przyszłym roku pojawią się dodatkowe linie. 6 grudnia 
z Mikołajem i jego pomocnikami odwiedziłam jednostki 
gminy Kuryłówka tj. GOK, GBP, GOPS, ZGK, natomiast 7 
zawitaliśmy do Klubu Seniora w Ożannie. Każdy otrzymał 
przysłowiową rózgę ze smacznym łakociem. W tym roku 
ostatnim wydarzeniem kulturalnym w naszej gminie 
był Fes� wal Piosenki MIKOŁAJ, który w niedzielne 
popołudnie 10 grudnia zagościł w sali Gminnego Ośrodka 
Kultury (artykuł  i zdjęcia w zakładce Kultura). Święta 
Bożego Narodzenia to wyjątkowy czas, który staramy 
się spędzać w gronie najbliższych, ale nie każdemu 
jest to dane, dlatego od wielu lat  Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej w Kuryłówce organizuje Wigilię dla 
Samotnych. W tym roku to wigilijne spotkanie odbyło 
się  17 grudnia w Wiejskim Domu Ludowym w Brzyskiej 
Woli.  

Decyzje o przyznanym dofi nansowaniu/Umowy

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład na modernizację 
infrastruktury drogowej na terenie Gminy Kuryłówka 
Etap II (przyznane dofi nasowanie w kwocie 1 600 000 
zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w 
ramach Rządowego Funduszu Polski Ład na rozbudowę 
infrastruktury turystycznej nad zalewem w Ożannie 
(przyznane dofi nasowanie w kwocie 1 200 000 zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie 
w ramach Rządowego Funduszu Polski Ład na 
rozbudowę i przebudowę infrastruktury sportowej na 
terenie Gminy Kuryłówka (przyznane dofi nasowanie 
w kwocie 7 000 000 zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w 

ramach Rządowego Funduszu Polski Ład na przebudowę 
WDK w Kolonii Polskiej wraz z montażem instalacji 
fotowoltaicznych na potrzeby obiektów użyteczności 
publicznej na terenie Gminy Kuryłówka (przyznane 
dofi nasowanie w kwocie 1 900 000 zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład na udzielenie dotacji 
w celu przeprowadzenia renowacji części prezbiterium 
Kościoła pw. Św. Mikołaja Archanioła w Dąbrowicy 
(przyznane dofi nasowanie w kwocie 240 000 zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w 
ramach Rządowego Funduszu Polski Ład na udzielenie 
dotacji w celu przeprowadzenia konserwacji i restauracji 
części elewacji kościoła pw. Św. Mikołaja w Kuryłówce 
(przyznane dofi nasowanie w kwocie 250 000 zł),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład na modernizację 
infrastruktury oświetleniowej na terenie Gminy 
Kuryłówka (przyznane dofi nasowanie w kwocie 530 480 
zł),

- decyzja premiera o przyznaniu dofi nasowania w kwocie 
3 965 104 zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg na przebudowę drogi gminnej nr 104604R w 
Ożannie w km 2+893,00 – 5+342,00 (został wyłoniony 
już wykonawca, prace ruszą już na wiosnę),

- decyzja premiera o przyznaniu dofi nasowania w kwocie 
1 389 879 zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg na przebudowę drogi gminnej nr 10 4605R w 
Kuryłówce w km 0+008,00 – 1+138,00 (został wyłoniony 
już wykonawca, prace ruszą już na wiosnę),

- decyzja premiera o przyznaniu dofi nasowania w kwocie 
16 764 540 zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg na przebudowę odcinka drogi powiatowej Nr 
1246R Kuryłówka - Tarnogród (gr. Pow.) w km 0+009,84 
- 8+870 łączącej województwo podkarpackie i lubelskie 
(od skrzyżowania z drogą wojewódzką w Kuryłówce do 
skrzyżowania z drogą powiatową w kierunku Słobody w 
Brzyskiej Woli),

- promesa wstępna przyznająca dofi nasowanie w 
ramach Rządowego Funduszu Polski Ład na przebudowę 
odcinka drogi powiatowej Nr 1074R gr. pow. Łazów – 
Kulno, polegająca na budowie chodnika w miejscowości 
Kulno.

- podpisanie przez Powiat Leżajski umowy z Wykonawcą 
na przebudowę drogi powiatowej nr 1247R Brzyska Wola 
- Kolonia Polska w km 0+000 - 0+660 w miejscowości 
Brzyska Wola(Zagrody).

- promesa wstępna dla Powiatu Leżajskiego z Rządowego 
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Programu Polski Ład na budowę chodnika wzdłuż drogi 
powiatowej w Kulnie (w kierunku Łazowa).

Wnioski

- uzupełnienia do wniosku o dofi nasowanie w ramach 
Programu Fundusze Europejskie dla Podkarpacia na lata 
2021 – 2027 na modernizację systemu zaopatrzenia w 
wodę na terenie Gminy Kuryłówka (wnioskowana kwota 
dofi nasowania 8 499 312 zł - etap oceny formalnej),

- złożenie wniosku o dofi nasowanie w ramach 
Rządowego Funduszu Polski Ład na modernizację 
infrastruktury oświetleniowej na terenie Gminy 
Kuryłówka (wnioskowane dofi nasowanie w kwocie 530 
480,00 zł), w dniu 4 grudnia otrzymaliśmy informację, o 
otrzymanym dofi nansowaniu.

Realizowane inwestycje/projekty

- przeprowadzenie postępowania przetargowego na 
wyłonienie wykonawcy w związku z przyznaniem dotacji 
na Rozbudowę drogi gminnej nr 104608R w Kuryłówce 
km 0+008-1+770 w ramach PROW 2014-2020 (dotacja 
w kwocie 2 063 299 zł),

- kontynuacja prowadzenia Punktu Konsultacyjnego 
Programu Czyste Powietrze,

- kontynuacja przebudowy stadionu w Brzyskiej Woli,

- kontynuacja budowy sali gimnastycznej w Dąbrowicy,

- kontynuacja funkcjonowania wypożyczalni sprzętu 
rehabilitacyjnego w Ożannie,

- kontynuacja modernizacji stacji uzdatniania wody w 
Dąbrowicy,

- kontynuacja prac nad udzieleniem dotacji na 
opracowanie dokumentacji projektowo-kosztorysowej 
dotyczącej renowacji kościoła pw. Św. Michała Archanioła 
w Dąbrowicy wraz z dzwonnicą i murem (dotacja w 
kwocie 40 000 zł w ramach Programu Polski Ład),

- kontynuacja prac nad udzieleniem dotacji na 
przeprowadzenie renowacji kopuły Kościoła pw. Św. 
Michała Archanioła w Dąbrowicy (dotacja w kwocie 360 
000 zł w ramach Programu Polski Ład),

- kontynuacja prac nad udzieleniem dotacji na 
przeprowadzenie renowacji dachu kościoła fi lialnego 
(drewnianej kaplicy) pw. Najświętszego Serca Pana 
Jezusa w Jastrzębcu (dotacja w kwocie 200 000 zł w 
ramach Programu Polski Ład),

- kontynuacja prac nad udzieleniem dotacji na 
przeprowadzenie umocnienia i zabezpieczenie skarpy w 
celu zachowania zabytkowej substancji zabytku Kościoła 
pw. Św. Mikołaja w Kuryłówce wraz z dzwonnicą (dotacja 
w kwocie 400 000 zł w ramach Programu Polski Ład),

- zakończenie projektu z zakresu przebudowy dróg 
lokalnych Etap I,

- zakończenie budowy sieci kanalizacji sanitarnej w 
Kolonii Polskiej- Cieplice PGR,

- zakończenie realizacji projektu Ożanna – EkoPrzestrzeń,

- zakończenie modernizacji sanitariatów w Wiejskim 
Domu Ludowym w Brzyskiej Woli,

- zakończenie projektu w zakresie przeprowadzenia 
warsztatów edukacyjnych dla mieszkańców powiatu 
leżajskiego w ramach inicjatywy „Uniwersytet 
Samorządności”,

- kontynuacja przebudowy odcinka drogi powiatowej nr 
1250R Kuryłówka - Kolonia Polska -

Cieplice (gr. pow.) w km 5+409 - 11+127 (odcinek Ożanna 
– Dąbrowica),

- kontynuacja przebudowy mostu w Brzyskiej Woli w 
ciągu drogi powiatowej nr 1245R.

Raz jeszcze pragnę podziękować 
za wsparcie i pomoc jaką otrzymuję 
od Państwa, a na Nowy Rok życzę 

wszystkim mieszkańcom zdrowia, 
radości i wszelkiego dobra na każdy 

dzień 2024 roku.  
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W 2023 roku Samorząd Województwa Pod-
karpackiego po raz dziewiąty realizuje działania w ra-
mach Kampanii informacyjno - edukacyjnej pn.: „Rola 
pszczół miodnych w zachowaniu bioróżnorodności w 
rolnictwie”. Jednym z nich jest zadanie pn.: „Sadzenie 
drzew i krzewów miododajnych, sposobem na ochronę 
bioróżnorodności w województwie podkarpackim”. 

Działanie prowadzone jest we współpracy z jednostkami 
samorządu terytorialnego z terenu naszego wojewódz-
twa, które corocznie, licznie odpowiadają na zapro-

szenie do udziału w akcji. W tym roku do zadania zgło-
siły się 102 podmioty. 

Od 2015 r. na działania w ramach kampanii przeznaczo-
no ponad 750 tys. zł. Zakupionych i wprowadzonych do 
środowiska zostało łącznie ok. 56 000 szt. sadzonek ro-
ślin miododajnych, które z biegiem czasu stanowić będą 
cenny pożytek dla owadów zapylających.

Wzorem lat poprzednich, także w tym roku, udział w 
tej akcji wzięła Gmina Kuryłówka. Tym razem sadzon-
ki lipy, surmi i krzewuszki posadzone zostały na placu 

szkolnym i za remizą w Wólce Łamane

 

Sadzimy rośliny miododajne

Wiosną br. rozpoczęły się prace związane z modernizacją 
stacji uzdatniania wody w Dąbrowicy. W pierwszym 
etapie inwestycji realizowane są roboty ogólnobudowlane 
mające na celu gruntowny remont i przebudowę budynku 
stacji uzdatniania wody. Wykonane zostały już częściowo 
prace izolacyjne i zabezpieczające. Wykonano także 
ocieplenie ścian, a w przyszłym roku wykonana zostanie 
nowa elewacja. Wymieniono stolarkę okienną i drzwiową. 
Wyremontowane zostały także pomieszczenia sanitarne 
i gospodarcze. Wymieniono wszystkie instalacje oraz 
zamontowano instalację fotowoltaiczną. Wybudowana 
zostanie nowa płyta odbojowa wokół budynku oraz 
chodnik i droga dojazdowa. 

Rozpoczęto także realizację najważniejszej części 
zaplanowanych prac czyli modernizację instalacji 
technologii uzdatniania wody. W ramach tej części robót 

dokonano już rozbudowy ujęcia wody poprzez wykonanie 
dodatkowych studni głębinowych i montaż zbiornika 
na wodę uzdatnioną o pojemności 50 m3. Wykonany 
zostanie także remont istniejących zbiorników na wodę 
uzdatnioną oraz wymieniona zostanie cała istniejąca 
technologia uzdatniania wody. Nowa instalacja będzie w 
pełni zautomatyzowana.

Całkowita wartość prac, zgodnie z podpisaną umową 
z wykonawcą, wynosi 2  988  900 zł. Na realizację tego 
zadania pozyskane zostało dofi nasowanie w kwocie 2 
499 000 zł z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program 
Inwestycji Strategicznych. Jest to kolejna edycja tego 
programu, tym razem dedykowana wyłącznie do gmin, 
na terenie których funkcjonowały PGRy.

Modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbrowicy.
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Budowa sieci kanalizacji sanitarnej w Kolonii Polskiej- Cieplice PGR

We wrześnie br. zakończyły się prace związane z budową 
sieci kanalizacyjnej w Kolonii Polskiej- Cieplice PGR. 
Wykonawcą zadania był nasz Zakład Gospodarki 
Komunalnej sp. z o.o. w Kuryłówce. W ramach tego 
projektu wybudowana została sieć kanalizacyjna o 
łącznej długości 840 mb oraz jedna przepompownia 
ścieków. Całość została wpięta do sieci kanalizacyjnej w 
Cieplicach.

Całkowita wartość inwestycji wyniosła 539 845,05 zł.
 Realizacja tego zadania możliwa była dzięki pozyskaniu 
dofinasowania w kwocie 438 898,00 zł z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 
Osoby zainteresowane przyłączeniem swoich domów 
do zbiorczej kanalizacji sanitarnej proszone są o 
kontakt z Zakładem Gospodarki Komunalnej sp. z o.o. 
w Kuryłówce.

Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich: Europa inwestująca w obszary wiejskie

        Modernizacja infrastruktury drogowej na terenie Gminy Kuryłówka
W bieżącym kwartale zakończyła się realizacja 
zadania pn. Modernizacja infrastruktury drogowej na 
terenie Gminy Kuryłówka. W ramach tej inwestycji 
przebudowana została sieć dróg dojazdowych do posesji 
i obiektów użyteczności publicznej w poszczególnych 
miejscowościach naszej gminy. Łącznie przebudowanych 
zostało kilkadziesiąt odcinków różnego rodzaju dróg o 
łącznej długości ok. 10,4 km. W zależności od rodzaju 
drogi i uwarunkowań technicznych przebudowa ta 

realizowana była w różnych technologiach, tj. asfaltowej, 
podwójnego skropienia emulsją i kamiennej. 

Głównym wykonawcą zadania była Spółdzielnia Usług 
Drogowo-Rolniczych z Grodziska Dolnego. Całkowita 
wartość wyniosła 4 539 176,40 zł. Realizacja tej inwestycji 
była możliwa dzięki pozyskaniu dofi nasowania w kwocie 
3 800 000 zł Rządowego Funduszu Polski Ład, Program 
Inwestycji Strategicznych.
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„Niepodległa do Hymnu”

W dniu 11.11.2023r. po raz szósty Młodzieżowa Drużyna 
Pożarnicza w Kuryłówce zorganizowała wspólne 
śpiewanie Hymnu Państwowego w ramach inicjatywy  
„Niepodległa do Hymnu”.

Zbiórka strażaków i zaproszonych osób odbyła się przy 

remizie OSP w Kuryłówce. Następnie wszyscy uczestnicy 
niosąc biało czerwone fl agi przemaszerowali pod pomnik 
„Wskrzeszenia Ojczyzny” w centrum Kuryłówki. Tam 
punktualnie o godzinie 1200   uroczyście odśpiewano 
Mazurka Dąbrowskiego. We wspólnym śpiewaniu 
uczestniczyły Młodzieżowe Drużyny Pożarnicze z 
Kuryłówki,  Kulna, Dąbrowicy, Kolonii Polskiej oraz 
Strażacy OSP. Nie zabrakło także mieszkańców naszej 
gminy, powiatu oraz niezawodnej Gromady Zuchów oraz 
Harcerzy z Kuryłówki. 

Po odśpiewaniu Hymnu wszyscy uczestnicy zostali 
zaproszeni pod wiatę przy  remizie OSP Kuryłowka, gdzie 
mogli zjeść ciepłą grochówkę ufundowaną i ugotowaną 
przez „Gospodę u Więcławów” – bardzo dziękujemy

        
                            M.N.

Budowa sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej 

w Dąbrowicy wraz z zapleczem i urządzeniami 
technicznymi.

Mijający 2023 rok, to rok, w którym Gmina Kuryłówka 
rozpoczęła realizację dużej inwestycji jaką jest 
budowa sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej 
w Dąbrowicy. Wykonane zostały już wszystkie prace 
konstrukcyjne. Zamontowana została także zewnętrzna 
stolarka okienna i drzwiowa. Zamontowana została już 
większość wewnętrznych instalacji. Wykonane zostały 
także wewnętrzne tynki i wylewki. Budowana sala jest 
budynkiem jednokondygnacyjnym z antresolą i została 
funkcjonalnie połączona z istniejącym budynkiem 
szkoły podstawowej. Wewnątrz sali gimnastycznej 
wybudowana została już antresola i konstrukcja widowni 

dla ok 80 osób. Do wykonania została jeszcze większość 
prac wykończeniowych, zarówno wewnętrznych jak 
i zewnętrznych oraz zagospodarowanie terenu wokół 
obiektu.

W ramach tej inwestycji zmieniony zostanie także sposób 
ogrzewania szkoły. Zamiast kotłowni na olej opałowy, 
zarówno budynek szkoły jak i sali gimnastycznej, 
ogrzewane będą za pomocą gruntowej pompa ciepła. 
Na chwilę obecną wykonane zostały już wszystkie 
niezbędne odwierty, dostarczono pompę ciepła oraz 
zmodernizowano instalację CO. Do wykonania pozostało 
jeszcze spięcie instalacji w całość i uruchomienie. 
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Instalacja ta będzie w pełni zautomatyzowana. W celu 
obniżenia kosztów funkcjonowania nowej kotłowni 
zamontowana zostanie instalacja fotowoltaiczna.

Na realizację tego zadania podpisana została umowa 
na kwotę 7  850 000 zł. Wykonawcą zadania jest Firma 
Budowlana REMBISZ z Zielonki koło Raniżowa. 
Realizacja inwestycji jest możliwa dzięki pozyskaniu 

dofi nasowania w kwocie 6 165 000 zł Rządowego Funduszu 
Polski Ład, Program Inwestycji Strategicznych oraz w 
ramach programu „Inwestycje w oświacie – wsparcie 
trwających inwestycji realizowanych przez jednostki 
samorządu terytorialnego prowadzące jednostki systemu 
oświaty”- dofi nasowanie w kwocie 350 000 zł. 

 

 

Apel
do mieszkańców w sprawie prawidłowej segregacji odpadów komunalnych 
Gmina Kuryłówka zwraca się do mieszkańców z apelem o segregowanie odpadów 
komunalnych oraz racjonalne nimi gospodarowanie
 
Segregacja odpadów jest kluczowym elementem efektywnego 
gospodarowania środowiskiem naturalnym. Poprzez 
odpowiednie rozdzielenie różnych rodzajów odpadów, 
możliwe staje się ich skuteczne przetwarzanie i ponowne 
wykorzystanie. Właściwa segregacja ma ogromne znaczenie 
dla poziomu recyklingu, który odgrywa kluczową rolę 
w zmniejszaniu naszego wpływu na środowisko. 
Z kolei niewłaściwa segregacja odpadów ma poważne 
konsekwencje dla środowiska. Poprzez przetwarzanie i 
ponowne wykorzystanie odpadów, możemy zminimalizować 
ilość odpadów trafi ających na składowisko śmieci gdzie powoli 
rozkładają się i uwalniają szkodliwe substancje chemiczne do 
gleby i wód gruntowych oraz ograniczyć zużycie surowców 
naturalnych. Recykling pozwala również oszczędzać energię 
i wodę, które są potrzebne do produkcji nowych produktów.
Segregacja odpadów ma wiele korzyści dla środowiska 
i społeczeństwa jako całości. Po pierwsze, umożliwia 
skierowanie poszczególnych rodzajów odpadów do 
odpowiednich procesów recyklingu. Na przykład, plastik może 
być poddany procesowi odzysku i przekształcenia 
w nowe produkty, a papier może być poddany recyklingowi i 
wykorzystany do produkcji opakowań lub papieru toaletowego.
Ponadto, niewłaściwie segregowane odpady utrudniają proces 
recyklingu, ponieważ wymagają dodatkowych nakładów pracy 
i środków fi nansowych, aby odzyskać wartościowe surowce.
Prawidłowa segregacja odpadów  a  także wyższy poziom 

recyklingu jest niezmiernie ważny nie tylko ze względu na 
korzyści jakie przyniesie dla środowiska, ale również 
z uwagi  na fakt, że przełoży się to również na wysokość 
stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.  
Dlatego zwracamy się do wszystkich mieszkańców – dbajmy 
o przestrzeganie zasad poprawnej segregacji    odpadów. 
Prowadząc  prawidłową selekcję odpadów przyczyniamy się do 
poprawy stanu środowiska naturalnego. Należy pamiętać, że 
stosując się do zasad segregacji odpadów wnosimy swój wkład 
w poprawę jakości powietrza, gleby i wody. Ograniczajmy 
również liczbę odpadów w swoim otoczeniu. 
Proponujemy mieszkańcom wdrożenie dobrych praktyk w tym 
zakresie:
- zmniejszajmy objętość odpadów poprzez zgniatanie butelek 
i puszek po napojach, kartonów po sokach lub mleku, a także 
poprzez składanie opakowań papierowych i kartonów przed 
ich wyrzuceniem,
-dokonujmy świadomych i rozsądnych decyzji zakupowych, 
aby nie wytwarzać więcej odpadów, niż jest to konieczne,
-nie zaśmiecajmy lasów , przydrożnych rowów,  łąk , gdzie 
tworzą się dzikie wysypiska odpadów.

 



11



12

 Odtworzenie - Posterunek Milicji 
Obywatelskiej w Kuryłówce w 1947 roku.

 W jesieni 1947 roku odtworzono posterunek 
MO w Kuryłówce. Zlokalizowano go w murowanym 
domu należącym do Michała Korzeńca w Kuryłówce 
położonym tuż przy drodze w kierunku Tarnawca. 
Obsadę posterunku stanowiło 8 milicjantów. Do ich 
dyspozycji oddano następujące jednostki broni: 3 
pepesze, 3 kbk, 1 pistolet TT, 1 rkm DP 28 Diegtiariowa i 
4 granaty. Służbę w PMO w Kuryłówce pełnili między 
innymi: Adam Jurczyński, Józef Frycz, Zenon Kargol, 
Władysław Stasiak, Bonifacy Śmietański, Antoni 
Stankiewicz, Kazimierz Szymański. Załogę rotacyjnie 
zmieniano1. Funkcję zastępcy komendanta posterunku 
powierzono kpr. Adamowi Samojednikowi 
pochodzącemu z Horyńca w powiecie lubaczowskim. W 
aktach IPN O/Rzeszów zachował się (odpis) miesięcznego 
sprawozdania z działalności PMO w Kuryłówce za okres 
od 28.X. do 28. XI. 1947 roku. Oto jego treść: 1.Sytuacja 
gospodarcza. Na terenie działania tutejszego posterunku 
zamieszkuje przeważnie ludność zajmująca się rolnictwem. 
Wsie należące do tutejszego posterunku są gospodarze, 
którzy narzekają na nieurodzaj w tym rok, na skutek 
posuchy starczy ludności tylko na obsiew swej ziemi. Pod 
względem widzenia ludności jest w krytycznym stanie. 
2.Sytuacja polityczna. Na tutejszym terenie znajdują się 
dwie partie polityczne SL i PSL. Ponadto nie ma żadnych 
innych partii politycznych. W niniejszym terenie znajduje 
się straż pożarna. Do tego czasu ORMO nie zorganizowano. 
3.Nastroje ludności. Jak można zauważyć ludność 
tutejszego terenu jest nieprzychylnie ustosunkowana do 
obecnego rządu. Według spostrzeżeń ludzie narzekają na 
wielkie podatki. Wroga propaganda krąży na tle 
Mikołajczyka, który wyjechał za granice. Praca 
propagandowa i jej skutki. Milicjanci tutejszego posterunku 
starali się przetłumaczyć ludności, dlaczego Mikołajczyk 
uciekł za granicę i przedstawili jego błędną politykę, którą 
się posługiwał do tego czasu. Ilość przeprowadzonych 
operacji. Dnia 30.X.47r. przeprowadzono akcje w 
gromadzie Wólka Łamana wraz z UBP z Biłgoraja w 
czasie, której spotkali się z NN gdzie został stoczony bój 
około jednej godziny. Patrol wycofał się do Krzeszowa 
pow. Biłgoraj. Z stamtąd następnego dnia wraz w wojskiem 
i KBW i UBP w tejże gromadzie nastąpiło aresztowanie 
kilku osób. Działania band. 
Na tutejszym terenie notowano 3 napady rabunkowe 
z bronią w ręku, rabują garderobę 
( pisownia jak w oryginale – uwaga autora). Dokonując 
analizy „odpisu sprawozdania” wyłania się tragiczny 
obraz ówczesnej wsi. W związku z panującą suszą plony 
zbóż były bardzo niskie, wymłócone ziarno ledwo 

1  Notatka autora na podstawie relacja Antoniego Stankiewicza z dnia 7.04.2000 r .

2  W tym meldunku milicjant przywołał datę 31października ( pierwotnie podano dzień 30.X.).

starczyło na jesienne i wiosenne zasiewy. Zarzucono 
władzy nierealne ustalenie wymiaru podatków, które nie 
uwzględniały sytuacji, jaka powstała w wyniku suszy i 
wynikających z tego powodu strat. Z kolei władze winę 
za wszystko zło zrzucała na opozycje ( PSL). Co gorsza 
milicjantom zlecono, aby ci przy kontaktach z 
obywatelami tłumaczyli zaistniałą sytuację obwiniając za 
wszystko Mikołajczyka, który zamiast odbudowywać 
kraj, mącił w głowie chłopom, a na koniec uciekł za 
granicę. Było to wierutną bzdurą, co próbowałem 
naświetlić w poprzedniej części. Jeszcze gorszym było to, 
że niedouczeni milicjanci (przeważnie po 4 klasach 
szkoły powszechnej) zostali „nauczycielami” 
społeczności wiejskiej. Na szczęście wieś kierując się 
swoim rozumem sceptycznie odnosiła się do milicjantów, 
których uważano za utrwalaczy władzy ludowej 
narzuconej przez Moskwę. Na wsi ścierały się dwa nurty 
partii chłopskich. Stare przedwojenne PSL i nowe SL 
współpracujące z władzą. Chłopi czekali cierpliwie, co 
wyniknie z przepychanek, które rozgrywały się na ich 
oczach. Nie opowiadano się po żadnej ze stron unikając 
natarczywych nagabywań milicjantów dotyczących 
wstąpieniu do ORMO. Tak po prawdzie także z obawy 
przed ludźmi z lasu, którzy co rusz dawali o sobie znać. 
Między innymi, dlatego na terenie gminy ORMO nie 
było. W sprawozdaniu informowano o kontakcie z bandą 
w Wólce Łamanej. Więcej informacji dostarcza meldunek 
milicjanta Jana Stankiewicza z dnia 6 marca 1948 roku. 
Meldunek sporządzono post factum na polecenie 
zastępcy kierownika referatu śledczego Komendy 
Powiatowej MO w Łańcucie. Uczestniczący w potyczce 
Jan Stankiewicz zanotował. W dniu 31.X.19472 roku 
przybyło dwóch funkcjonariuszy z PUB w Biłgoraju, 
którzy zażądali kilku milicjantów do pomocy. Komendant 
posterunku wyznaczył pięciu. Około godziny 9.00 
wieczór patrol udał się do gromady Wólka Łamana gdzie 
dokonano przeglądu wszystkich zabudowań. W jednym 
z nich znajdowało się 12 osobników, których 
zrewidowano. Zatrzymano 3 podejrzanych, z którymi 
patrol udał się do sołtysa wsi. Tam ich skonfrontowano z 
sołtysem, a następnie zwolniono. Te czynności trwały 
około pół godziny. Jeden z milicjantów udał się z Józefem 
S. do jego domu i wówczas zobaczył 3 osobników, 
których próbował zatrzymać. Osobnicy odpowiedzieli 
ogniem, ale nie skutecznym. Milicjant wycofał się do 
reszty patrolu, potem całość sił milicji odeszła do 
Krzeszowa. Podczas walki patrol został ostrzelany z 2 
rkm-ów. Banda liczyła 6 -7 ludzi. Na drugi dzień patrol 
wraz z KBW i UBP z Biłgoraja udał się na miejsce 
potyczki. UBP aresztował 12 osób, a patrol powrócił na 
posterunek. „ … Jak wynika z całokształtu dochodzenia 
była to banda „Kusza”, która to w ten czas przebywała u 
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ob. Jana S. zamieszkałego w Wólce Łamanej powiat 
Łańcut”. Nieokrzepła w swojej strukturze załoga 
posterunku już na starcie musiała zmierzyć się z 
oddziałem Adama Kusza. Dla młodych milicjantów był 
to szok, który na długo pozostał w ich psychice. Okazało 
się, że otrzymali przydział do najgorszego miejsca, jaki 
mógł im się przytrafi ć. Z kolei doświadczeni milicjanci 
jak Jan Stankiewicz (ur.1924r.) kawaler Krzyża 
Walecznych za obronę posterunku MO w Cisnej przed 
UPA, czy Adam Samojednik (ur.1911r.) z powiatu 
lubaczowskiego gdzie upowcy dokonywali rzezi całych 
wsi uświadomili sobie, że skierowano ich z deszczu pod 
rynnę tj. na pierwszą linię walki z reakcyjnym 
podziemiem. W dniu 1 listopada 1947 roku do Kuryłówki 
przybył sierżant podchorąży Franciszek Kutyło 
(ur.1914r.), którego wyznaczono na komendanta 
posterunku MO. Obywatel komendant był świeżo po 
siedmiomiesięcznym kursie podofi cerów MO w Łodzi. 
Przed skierowaniem na kurs pełnił obowiązki 
komendanta Posterunku MO w Raniżowie, który pod 
jego kierownictwem zyskał złą sławę za bestialskie 
traktowanie podejrzanych. Plutonowy MO Franciszek 
Kutyło po odbyciu kursu rozkazem Komendanta 
Głównego MO Nr 42/47 z dnia 6 września 1947 roku 
otrzymał stopień sierżanta podchorążego. Mianowanie 
na stopień w tym przypadku „sierżanta podchorążego” 
milicjantów po kursach milicyjnych należy odczytywać 
szerzej. To jaskrawy przykład jak ówczesna władza 
traktowała przedwojenne uregulowania dotyczące 
uzyskania stopni wojskowych, do których nawiązywała 
milicja stosując z premedytacją przedwojenne 
nazewnictwo3. W przypadku Franciszka Kutyło jego 
proces nauczania w cywilu zakończył się na czterech 
klasach szkoły powszechnej. Gdy F. Kutyło własnoręcznie 
wypełniał ankietę personalną przeprowadzający z nim 
rozmowę funkcjonariusz zanotował: „ …Jednak ankieta 
nie jest odpowiednio i czytelnie wypełniana gdyż jest to 
człowiek wg twierdzenia jego <nie może zapodać 
szczegółowych danych osobowych>. Wypełnienie ankiety 
sprawiło mu dużo trudności gdyż nie mógł skupić myśli, a 
to tylko powodowane jest ponad normę spożywanym 
alkoholem” (pisownia jak w oryginale). Kolejny 
przełożony (dot.1948 roku) w „Charakterystyce 
służbowej sporządzonej na sierżanta Franciszka Kutyło ” 
odnotował:„…Sierżant Franciszek Kutyło pod względem 
wyszkolenia politycznego dostatecznie uświadomiony, 
ponieważ posiada tylko cztery klasy szkoły powszechnej i 
słaby jest w czytaniu i pisaniu. Jednak stara się poszerzać 
wiedzę poprzez codzienne czytanie prasy. Do obecnego 
ustroju i do ZSRR jest dobrze ustosunkowany… politycznie 

3  W okresie międzywojennym do szkół podchorążych kierowano osoby po ukończeniu szkoły średniej z zdanym egzaminem maturalnym          
także absolwentów szkół wyższych. Po ukończeniu nauki trwającej od 5 do 9 miesięcy w zależności od rodzaju wojska, absolwent otrzymywał stopień 
kaprala rzadko plutonowego podchorążego. Potem podchorąży musiał odbyć praktykę w jednostce. Na pierwszy stopień ofi cerski był mianowany po 
odbyciu ćwiczeń wojskowych. Regulacje te obowiązywały także w konspiracji( pisałem o tym w poprzedniej części- uwaga autora).
4  Postawa A. Stankiewicza została zauważona bowiem w dniu 28.12.1947r. otrzymał premię w wysokości 3000 zł „Za wierną pracę w szeregach     
MO”.

pewny…Przejawia skłonności do picia alkoholu….Nie 
przejawia zbytniego zmysłu organizacyjnego…” Mimo 
wcześniejszych stwierdzeń dowódca konkluduje opinię 
pisząc: „ Ogólne zachowanie moralno-etyczne dobre, nie 
zauważono, aby przebywał w towarzystwie osób o złej 
opinii. Na zajmowanym dotychczas stanowisku 
odpowiada”. Prezentujący „najwyższe standardy 
ówczesnego wyszkolenia milicyjnego i nienaganną 
postawę moralno-etyczną” nowy komendant objął 
kierownictwo Posterunku MO w Kuryłówce. Załoga 
posterunku szybko zorientowała się, z kim ma do 
czynienia. Słabą umiejętność czytania udawało się ukryć 
przed podwładnymi, gorzej było przy sporządzaniu 
meldunków, które zajmowały mu sporo czasu. Milicjant 
Antoni Stankiewicz kierując się dobrem służby i chęcią 
współpracy z komendantem sporządzał za niego 
misternie wykaligrafowane sprawozdania dekadowe, 
miesięczne i sprawozdania z sytuacji ogólnej z podległego 
posterunkowi terenu4. Z zachowanych sprawozdań 
dowiadujemy się, że ludność zamieszkała na terenie 
gminy zajmuje się głównie rolnictwem. Gospodarstwa 
są drobne, stąd dochody z upraw są marne, co nie 
zaspokaja podstawowych potrzeb rodzin wiejskich. 
Trudną sytuację pogłębiają warunki, w jakich mieszkają 
rodziny. Wiele domów zostało zbudowanych z byle 
czego, dlatego „należy w krótkim czasie przebudować, 
ponieważ nie nadają się do dalszego gospodarowania. 
Ponadto nie ma żadnych innych przedsiębiorców, aby 
ludność mało rolna mogła się zatrudnić w innym 
zawodzie”. W całej gminie działały cztery sklepy nalężące 
do prywatnych właścicieli i trzy sklepy we władaniu 
spółdzielni. Ponadto działały dwa młyny i wyszynk. W 
końcówce 1947 roku obie partie chłopskie trwały w 
stagnacji. Po śmierci Andrzeja Ćwikły członkowie 
Stronnictwa Ludowego pomimo silnego wsparcia władzy 
nie przejawiali żadnej aktywności, choćby poprzez 
organizację zebrań swoich członków. Obawa przed 
ewentualnymi konsekwencji ze strony „ Ludzi z lasu” 
nakazywał daleko idącą ostrożność w manifestowaniu 
swych poglądów. Z kolei zwolennicy PSL poddawani 
silnemu zastraszaniu, rugowaniu z szeregów 
administracji żyli w ciągłym strachu w obawie o własne 
życie z rąk aparatczyków UBP. Z tej racji całkowicie 
zaprzestali jawnej działalności politycznej. Niewielki 
oddziałek, jakim dysponował Adam Kusz korzystał z 
leśnych kryjówek. Jesienne chłody, a zwłaszcza noce z 
przymrozkami wygnały go z lasu. Oddział potrzebował 
ciepłej odzieży, bez której w obecnych warunkach nie 
dało się przeżyć. Postanowiono uzupełnić jej braki 
poprzez aprowizacje u miejscowej ludności. W dniu 9 
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listopada 1947 roku w Rzuchowie o godzinie 18.00 
zrabowano Marcina T., a o godz. 20.00 napadnięto na 
jadącego rowerem Michała B., któremu zabrano 300 zł i 
zimowy płaszcz. Napadnięci podali, że napastnicy byli w 
mundurach wojskowych z bronią krótką5. Zapewne byli 
i tacy, którzy nie zgłosili napadów na milicję. 
Obrabowanym nie uczyniono krzywdy. Grupa w dzień 
zaszywała się w lesie spędzając czas w ziemiankach, a na 
noc, gdy było to możliwe podchodziła do wsi. Korzystano 
z gościnności ludzi, z którymi wcześniej współpracowano 
i tych, o których wiedziano, że idee wolnej Polski nie 
zgasły w ich sercach pomimo panoszącego się reżimu. 
Goszczący partyzantów gospodarze szczelnie zasłaniali 
okna i dopiero wtedy przygotowywano gorący posiłek. 
Najczęściej herbatę z lipy, chleb ze smalcem, którą 
zagryzano cebulą, rzadziej mleko z ziemniakami. 
Nieodłącznym elementem kolacji był bimber. Podczas 
pobytu we wsi, suszono odzież i ją reperowano, ale 
przede wszystkim zaciągano języka o nastrojach 
ludności, ruchach milicji i wojska. Partyzanci, aby 
podtrzymać wiarę u ludzi, że wybuchnie III wojna i 
zmiecie reżim sowiecki informowali, że wszystkie ich 
działania są wykonywane w porozumieniu i za zgodą 
przełożonych pozostających w konspiracji. Wsłuchiwano 
się w skargi na sąsiadów zwłaszcza tych, których 
podejrzewano o gorliwość w wykonywaniu poleceń 
władzy i o częsty z nią kontakty. Wobec nadgorliwych 
podejmowano kroki zaradcze. UBP liczył, że 
nadchodząca zima ułatwi im rozprawienie się z reakcją. 
Funkcjonariusze mieli świadomość, że banda musi 
korzystać z pomocy miejscowych, aby przetrwać niskie 
temperatury i się wyżywić. Coraz częściej organizowano 
nocne wypady do okolicznych wsi, zwłaszcza tych gdzie 
podejrzewano ludność o sprzyjanie partyzantom. Pewnej 
nocy do chaty Jana T. w Wólce Łamanej załomotano do 
drzwi. Gospodarz z lękiem wyszedł do sieni i zapytał - 
kto tam? Urząd Bezpieczeństwa otwierać natychmiast! 
Chłop odryglował zasuwę. Gdy tylko wrota uchyliły się 
do wnętrza wpadli milicjanci odpychając gospodarza 
pod ścianę. Z automatami gotowymi do strzału 
otworzono drzwi do izby. Obudzona żona i dziatwa 
usiadła w łóżkach. Strumień światła latarki przesunął się 
po wyrwanych ze snu i przerażonych domownikach. 
Dzieci zaczęły płakać. Ubowcy widząc, że dom jest 
„czysty” wycofali się. Na odchodne ubowiec warknął do 
gospodarza. Jakbyś coś podejrzanego zobaczył to masz 
natychmiast meldować na milicji. Zrozumiałeś? Mówiąc 
te słowa ubek wcisną lufę pistoletu w podbródek 
mężczyzny. Jan T. nie ochłonął z wrażenia, gdy drzwi 
zatrzasnęły się i sam został w sieni. Z otępienia wyrwał 
go chłód klepiska, który przeszedł na bose nogi. Chłop 
zaryglował zamek i powrócił do ciepłej izby. Jeszcze nie 
zasnął, gdy znów usłyszał pukanie tym razem w szybę 

5  Notatki ze zbiorów IPN O/Rzeszów 

6  J. Półćwiartek, op,cit.s.217.

okna. Przerażony gospodarz zerwał się natychmiast z 
łóżka. Domyślając się, kto puka przystawił twarz do 
szyby i niemal krzyknął. Uciekajcie ubecja we wsi! Pod 
domem dało się słyszeć ruch, który po chwili ucichł. Jan 
T. za kontakty z „bandytami z lasu” był aresztowany. W 
katowni ubecji w Łańcucie przesiedział parę tygodni. 
Nie był jedyny. Ze wsi zabrano wówczas kilkanaście 
osób. W drugiej połowie listopada 1947 roku UBP 
wzmógł działalność skierowaną przeciwko niedobitkom 
z oddziału „Orła”, „Mewy”. Operację prowadzono w 
dniach 17 i 18 listopada przy zaangażowaniu 10 osobowej 
GO KBW i funkcjonariuszy UBP. Wydaje się, że działania 
ubecji nie były przypadkowe, a wynikały z donosu lub 
wymuszenia torturami zeznań. Ludzie z dawnego 
oddziału „Mewy” dokonali napadu na Spółdzielnie SCH 
w Jelnej. Zrabowano towar o wartości 300 tys. zł. Jednego 
z sprawców zraniono, drugi zbiegł porzucając pistolet i 
towar6. Także na terenie Gminy Kuryłówka nie wszyscy 
mieszkańcy aprobowali obecność oddziału „Garbatego” 
w terenie, a zwłaszcza metody jego działania. Donoszono 
o obecności partyzantów we wsi. Na podstawie tych 
informacji PMO w Kuryłówce informował przełożonych, 
że w dniu 5 grudnia 1947 roku banda w sile 4 ludzi 
przebywała w Tarnawcu, zaś w dniu 12 grudnia banda w 
sile 6 ludzi uzbrojona w rkm-y, automaty i pistolety 
przebywała na terenie Brzyskiej Woli. We wsi obcięto 
dziewczynie włosy podejrzewając ją o współpracę z UBP. 
Dla kobiet noszących wówczas długie włosy, a w 
szczególności kobiet wiejskich, które zaplatały je w 
warkocze, obcięcie na krótko włosów było stygmatyzacją. 
Oczywiście, że włosy odrosły, ale ukarana kobieta przez 
wiele miesięcy nie wychodziła z domu, aby uniknąć 
wzroku i plotek sąsiadów. Trauma pozostawała na 
zawsze. Trudno orzec czy kara była słuszna, a może 
wynikała z zawiści lub głupich niesprawdzonych 
podszeptów sąsiadów. Niczego nie można wykluczyć. W 
październiku 1947 roku w PUBP w Łańcucie zrodził się 
plan całkowitej likwidacji pozostałości oddziału 
„Wołyniaka” dowodzonego przez Adama Kusza „Adama”. 
Operacji nadano kryptonim „Kurzawa”. Przystąpiono do 
zaplanowanych, rozłożonych w czasie działań. 
Pierwszym zadaniem, które zrealizowano było 
odtworzenie niedziałającego od marca 1945 roku 
posterunku MO w Kuryłówce. Osiągniecie tego celu 
było istotne. Pozwoliło we wrażliwym miejscu 
umiejscowić swoich przedstawicieli, którzy oprócz 
czynności porządkowych otrzymali zadanie pozyskania 
agentów i utworzenia siatki współpracowników. 
Położono na to wielki nacisk, ale w początkowym okresie 
sukcesów nie odnotowano. Kolejnym zadaniem, jakie 
postawiono przed milicjantami było zwerbowanie 
członków ORMO. Tu także sukcesu milicjanci nie mieli. 
Z meldunków płynących z PMO w Kuryłówce nadal 
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przewijał się temat złego nastawienia ludności do władzy, 
ale pojawiły się też pierwsze jaskółki zmian „Jednak daje 
się zauważyć, że jest znaczna ilość ludności, która pragnie 
spokoju…Milicjanci tutejszego Posterunku starają się 
ludności przetłumaczyć, dlaczego niniejsza banda Adama, 
która grasuje w tutejszym terenie nie ujawniła się i, że jest 
to banda rabunkowa, która z przyzwyczajenia pozostała 
w lesie, celem zdobywania sobie majątku poprzez rabunek. 
W celu pokonania społeczeństwu, że sytuacja na Zasaniu 
Kuryłoweckim jest już stabilna i nie należy obawiać się 
reakcyjnego podziemia postanowiono utworzyć siedzibę 
Prezydium Gminnej Rady Narodowej (urząd) w 
Kuryłówce. Przypominam, że został rozbity w marcu 
1945 roku, a do tej pory umiejscowiony w Leżajsku. Już 
wcześniej usunięto z urzędu wójta zatwardziałego 
działacza PSL-u Władysława Dąbka, a w jego miejsce z 
podszeptów władzy wsadzono Józefa Paczochę, o którym 
mówiono, że był niepiśmienny7. Dla nowej władzy nie 
stanowiło to istotnej przeszkody. Wówczas obowiązywało 
hasło „ nie matura, lecz chęć szczera zrobi z ciebie 
ofi cera”. Potrzebny był ofi arny, oddany i ideowy człowiek. 
Takie cechy reprezentował Józef Paczocha, który nie 
ukrywał swych komunistycznych poglądów. Władzy 
taki człowiek odpowiadał. Przez krótki okres nowy wójt 
urzędował w Leżajsku. W tym okresie miało miejsce 
takie zdarzenie. Wójt Józef Paczocha złożył u sołtysa 
zapotrzebowanie na podwodę w celu udziału w zebraniu 
wiejskim. Gospodarz wyznaczony w ramach szarwarków 
do podwózki urzędnika pojechał do Leżajska wozem z 
gnojnicami, na dodatek nie do końca wyczyszczonymi. 
Józef Paczocha widząc, jaką podwodę mu uszykowano z 
oburzeniem krzyknął do chłopa: „plebana (księdza-
uwaga autora) to wozicie wasążkiem, a mnie wójta w 
gnojnicach”. Wójt osiągnął swój cel, bo zrugany przez 
urzędnika chłop powtórzył innym, co zaszło. Ci bojąc 
się, aby nie narazić się władzy, gdy padała zapowiedź 
szarwarku jechali po urzędnika godnie uszykowaną 
podwodą. Siedzibę władzy administracyjnej 
postanowiono posadowić w tym samym miejscu, co 
poprzedni, spalony przez czerwonoarmistów w maju 
1945 roku. Po uporządkowaniu placu zwieziono 
rozebrany, duży dom po ukraiński z tzw. Ruskiego Końca 
i złożono naprzeciwko pomnika w centrum wsi. 
Uroczyste otwarcie budynku Prezydium GRN 
zaplanowano na okres poświąteczny tj. 27 grudnia 1947 
roku. Spodziewając się reakcji partyzantów siły KBW, 
UBP i milicji postawiono w stan pogotowia. Jest 
prawdopodobne, że celowo nagłaśniano datę otwarcia 
urzędu. W nocy z 26 na 27 grudnia1947 roku oddział „ 

7  O trudnościach w czytaniu i pisaniu J. Paczochy relacjonowało mi wielu świadków. Na dokumentach z AP w Rzeszowie widnieją podpisy 

wójta Józefa Paczochy świadczące o wyrobionym charakterze pisma, z drugiej strony podpis ob. F. Kutyło chociaż mniej fi nezyjny także nie daje podstaw 
sądzić, że ma się do czynienia z osobą która ma trudności cyt. „w pisaniu i czytaniu”.

8  Ustawa z dnia 31 stycznia 1959 roku o zaopatrzeniu emerytalnym funkcjonariuszy MO oraz ich rodzin ( Dz.U.nr 12,poz.70 z 1959 r.),( t.j.-
Dz.U.Nr.23 poz.137 z 1973r.).Warto dodać, że w okresie późniejszym na podstawie uregulowań wewnętrznych utrwalaczom władzy ludowej zaliczano 
służbę w podwójnym wymiarze po 1947r.

9  IPN RZ0051/158 -Opracowanie dot. funkcjonariuszy MO i członków ORMO poległych w latach 1944—1949 na Rzeszowszczyźnie - tam 

Adama” wpadł w pułapkę zastawioną przez siły reżimowe 
w okolicy Starego Miasta. Zginęło wówczas dwóch 
partyzantów. Po tej porażce oddział dyslokował się poza 
teren Gminy Kuryłówka. Otwarcie Urzędu Gminy w 
Kuryłówce odbyło się zgodnie z planem. Po 
okolicznościowych przemówieniach wykonano 
pamiątkowe zdjęcie. Wkrótce potem do budynku 
głównego dostawiono drugi (mniejszy).Odtąd siedziba 
Gminy w Kuryłówce przybrała kształt litery „L”, w 
którym znalazły się pomieszczenia dla wszystkich 
urzędników, a nawet jedno adaptowano na salę szkolną. 
Dzień 31 grudnia 1947 roku jest swoistą cezurą czasową, 
do którego utrwalaczom władzy ludowej walczącym z 
reakcyjnym podziemiem zliczano czas służby w 
podwójnym wymiarze. Milicjanci służący w tym okresie 
w formacji nagminnie z tego korzystali8. W nowy 1948 
rok milicjanci z PMO w Kuryłówce wchodzili pełni 
optymizmu. Po udanej zasadzce w Starym Mieście 
uważano, że banda „Adama” została rozbita. Jak wynika 
z „Raportu sytuacyjnego” za miesiąc styczeń 1948 roku „ 
stan bezpieczeństwa uległ znacznej poprawie pod 
względem bandytyzmu i innej przestępczości”. Nie 
odnotowano napadów z bronią w ręku. Komendant 
pochwalił się, że informacje czerpie od zaufanych 
obywateli gminy, a niektórzy milicjanci mają swoich 
informatorów. Z drugiej strony uskarżano się, że teren 
podległy posterunkowi jest rozciągnięty i przez to ilość 
milicjantów jest niewystarczająca do patrolowania w 
dzień jak i w nocy. Stan względnego spokoju trwał do 
końca marca. W dniu 7 kwietnia około godz.17.00 patrol 
w składzie: Zenon Kargol, Kazimierz Szymański, 
Bonifacy Śmietański i Władysław Stasiak wracając z 
obchodu z Brzyskiej Woli został ostrzelany silnym 
ogniem broni maszynowej przez bandę. Milicjanci, jeśli 
wierzyć meldunkom< o użyciu broni> oddali ponad 100 
strzałów, po czym wycofali się w kierunku Wólki 
Łamanej. Na posterunek powrócili około 22.00. 
Milicjanci ustalili, że po potyczce banda wycofała się do 
Szyszkowa w pow. biłgorajskim. W kolejnym meldunku 
komendant informuje, że prowadzone jest rozpoznanie 
mające na celu ustalenie miejsc przenikania bandy na 
granicy powiatów oraz osób, z którymi banda kontaktuje 
się w Brzyskiej Woli. Złapany współpracownik bandy 
Antoni K. z Brzyskiej Woli do współpracy się nie 
przyznaje. Prawdopodobnie w dniu 18 kwietnia 1948 
roku na posterunku doszło do tragicznego wydarzenia. 
W wyniku nieostrożnego obchodzenia się z bronią został 
podstrzelony przez kolegę milicjant Zenon Kargol9. 
Ranny zmarł w szpitalu w Rzeszowie z powodu upływu 
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krwi. 17 maja 1948 roku w miejscowości Łętownia 
dwóch milicjantów z PMO Kamień poruszających się na 
rowerach zostało ostrzelanych przez nieznanych 
sprawców. Ranny w brzuch milicjant kpr. Antoni Małysa 
zmarł po przewiezieniu do szpitala. Czy była to robota 
grupy „ Adama ”? Generalnie w połowie 1948 roku nic 
ważnego na terenie Gminy Kuryłówka nie zaszło. 
Milicjanci w maju tego roku dokonali „wystrzelania” 
psów podejrzanych o wściekliznę w miejscowości Stare 
Miasto, a 10 sierpnia 1948 roku patrol w składzie 
Franciszek Kutyło i Adam Jurczyński użyli broni w 
stosunku do dwóch nieznanych osobników w Brzyskiej 
Woli. Obywatel komendant wystrzelał 80, a milicjant 50 
sztuk nabojów·.. W trakcie roku prowadzone były 
zebrania w poszczególnych gromadach (wsiach). 
Uczestniczyli w nich między innymi wójt oraz 
przedstawiciel miejscowego posterunku MO. Schemat 
porządku zebrań we wszystkich gromadach był prawie 
taki sam. W dniu 6 maja 1948 roku o godz. 15.00 zebranie 
odbyło się w Brzyskiej Woli. Uczestniczyło dwustu 
mieszkańców. W pierwszym punkcie odnotowano: 
„zagajanie przez Sołtysa Sochę Józefa i udzielenie głosu 
Wójtowi gminy”. Wójt omówił zasady współzawodnictwa 
i wyścigu pracy w rolnictwie. Omówiono sprawę 
szarwarków (zwózki kamienia) na drogach gminnych i 
gromadzkich. W kolejnym punkcie nawoływano do 
złożenia wszystkiej broni do sołtysa w terminie do 15 
maja 1948 roku oraz zapłacenia wszystkich podatków. 
W czwartym punkcie porządku obrad przedstawiono 
zasady pełnienia warty nocnej przez mieszkańców 
gromady. Ponadto poruszono sprawę furmanek po 
księdza na religię szkolną oraz Milicję Obywatelską i po 
songi na opał do szkoły. Zebranie zakończono wolnymi 
wnioskami, które protokolant odnotował w punkcie 
piątym porządku. Kolejne zebrania odbyły się w dniu 20 
maja 1948 roku w Brzyskiej Woli o godzinie 15.00, na 
którym obecnych było tylko 43 „członków zebrania”, a 
drugie w Wólce Łamanej - obecnych 32 mieszkańców, 
pod przewodnictwem sołtysa gromady Andrzeja 
Skowronka. Porządek obrad obu zebrań pokrywał się 
tematycznie z tym, co omówiono w dniu 6 maja. Wydaje 
się, że po upływie dwóch tygodni, jakie upłynęły 
pomiędzy zebraniami nic się nie wydarzyło. Ściągalność 
podatku była słaba, nie odnotowano także postępu w 
zdawaniu broni. Protokolant zebrania w Brzyskiej Woli 
w pkt 3 zapisał „Ogłoszenie zdawania broni ogólnej, kto 
posiada ażeby zdał do sołtysa i żeby się nie bał, bo ma 
wyjść amnestia.” Mieszkańcy gminy widzieli, co dzieje 
się dookoła. Wojsko i UBP nadal węszyło po okolicy. 
Dokonywano masowych aresztowań mieszkańców. 
Zdrowo myślący chłop pomny niedawnych doświadczeń 

błędna data 18.04.1945r.

10  J. Półćwiartek , Nie legenda lecz prawda w badaniach historycznych…Studia Rzeszowskie ,Tom.IV.1997r.

11  Tamże.

12  Tamże.

dotyczących amnestii i jej skutków dla ujawniających 
się, posiadaną broń zakonserwował i jeszcze głębiej 
ukrył przed oczami szpicli. Warto zauważyć, że dwa 
tygodnie wcześniej mówiono tylko o obowiązku zdania 
broni określając krótki termin (dziewięć dni) na 
wykonanie polecenia. Gdy polecenie nie skutkowało z 
„łaskawością” powiedziano, aby się nie bać, bo będzie 
amnestia. Świadczy to o hipokryzji władzy. W tym czasie 
„urządzono polowanie na przywódców podziemia” 
związanych z Stronnictwem Narodowym. W miesiącu 
sierpniu 1948 roku aresztowano między innymi: 
komendanta Okręgu NZW w Rzeszowie Piotra Woźniaka 
„Wira”, szefa sztabu KO NZW Józefa Barana „Lucjana”, 
Tadeusza Gryblewskiego dowódcę KOL NOW, Ludwika 
Więcława „Śląskiego” komendanta Inspektoratu 
„Hanka” ( powiaty Łańcut i Nisko). W dniu 31 sierpnia 
1948 roku na terenie Leżajska i okolic przeprowadzono 
wielką operację z udziałem KBW, MO i UBP. Siły reżimu 
liczyły 190 ludzi, nad którymi dowództwo objął sam Szef 
WUBP w Rzeszowie pułkownik Teodor Duda. Dokonano 
licznych aresztowań współpracowników podziemia. 
Odnaleziono trzy magazyny broni, a w nich: „ 1 
radiostację czynną oraz dwa archiwa band, w tym ckm 1, 
rkm 4, automaty 22, kb 20, pistolety 4, rakietnicę 1 plus 40 
rakiet, kb dziesięciostrzałowy 1, fl ower 1, granatów 250, 
amunicje do kb 10500, naboje do ppsza 600, naboje 
pistoletowe 9mm 12 pudełek. Broń znajdowała się w stanie 
dobrym, zdolna do użytku. W m. Siedlanka gm. Leżajsk, 
znaleziono 2 archiwa (skrzynie) SN NOW „10. Kolejny 
sukces w rozbiciu magazynu broni po oddziale 
„Wołyniaka” odnotowano w dniu 3 września 1948 roku. 
Wówczas w okolicy Kuryłówki znaleziono: „ rkm 16, 
automaty 24, kb 52, działko p.panc 1, działko p.lotn. 1, 
moździerz 50 mm 1, amunicje do kb 100 000, amunicje 
do działka p.panc 6000, amunicje do ppsza 5500, 1 
namiot, siodła 2, telefon 1, min do moździerza 50 mm 
300 , min do moździerza 82 mm 4, taśmy podawcze 1 
skrzynia, komplet magazynków do broni RPR 1”11. W 
wyniku kolejnych wymuszonych zeznań w dniu 25 
października 1948 roku aresztowano 59 osób z rejonu 
Leżajska, Kuryłówki i Jarosławia. Zdobyto: 10 kb, 2 
automaty, 1 celownik artyleryjski, 1 pistolet, 5 bagnetów, 
4000 amunicji do kb oraz archiwa bandy”12.  Liczne 
aresztowania byłych żołnierzy i działaczy podziemia 
oraz rozbicie magazynów broni gotowych do użycia „ 
podczas mającej wkrótce nastąpić konfrontacji zachodu 
z siłami reżimu komunistycznego” wyraźnie pokazało 
kto w tej walce uzyskał przewagę. Gdy w Kuryłówce i 
okolicy prowadzono operacje ukierunkowane przeciwko 
„współpracownikom band”, Komendant Wojewódzki 
MO w Rzeszowie odwołał Franciszka Kutyło z 
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zajmowanej funkcji z dniem 3 września 1948 roku. W 
aktach obywatela „sierżanta podchorążego” nie 
znajdujemy informacji o powodach zdjęcia go ze 
stanowiska i skierowania do kompani operacyjnej KW 
MO w Rzeszowie. Wg relacji świadków przyczynkiem 
mogło być <nadużycie władzy w stosunku do pracownicy 
posterunku – kucharki>. Na nowego komendanta 
Posterunku MO w Kuryłówce wyznaczono plutonowego 
Antoniego Skórkę (ur.1921r.). Komendant A. Skórka jak 
na ówczesne standardy prezentował nietypową postawę. 
Jeszcze przed wojną ukończył z wynikiem dobrym 7 klas 
szkoły powszechnej w Sanoku. Następnie 3 klasy szkoły 
zawodowej i rozpoczął pracę w Fabryce Wagonów w 
Sanoku. Tam wstąpił do organizacji „Orląt” ( związanej z 
Związkiem Strzeleckim). Do milicji wstąpił w wrześniu 
1944 roku i pracował, jako wywiadowca w Brygadzie 
Śledczej KP MO w Sanoku. Krótko był komendantem 
PMO w Jurowcach k/ Sanoka skąd w 1947 roku został 
skierowany na szkolenie w CW MO w Słupsku. Po kursie 
wyznaczono go na komendanta PMO w Głogowie 
Małopolski skąd przybył obejmując PMO w Kuryłówce13. 
W grudniu 1948 roku w szkole w Kuryłówce miało 
miejsce ważne wydarzenie”. Informacje z jego przebiegu 
czerpiemy z sprawozdania sołtysa gromady Kuryłówka, 
który pisze: „…w dniu 15 grudnia 1948 roku w Kuryłówce 
w sali szkolnej przy udziale 156 osób odbyło się zebranie 
<w związku z odbyciem Kongresu Zjednoczeniowego 
dwóch partii robotniczych w jedną partię>. Zebraniu 
przewodniczył Bazyli Rymar kierownik szkoły, który w 
<zagajeniu wyjaśnił ludziom, po co zeszliśmy się i jaki 
cel ma to zebranie>. Następnie miały miejsce 
okolicznościowe przemówienia. Jako pierwszy referat 
<O zjednoczeniu dwóch partii robotniczych> wygłosił 
przedstawiciel Milicji Obywatelskiej Antoni S. 
Przedstawiciel Związku Młodzieży Polskiej obywatel M. 
wygłosił referat <O współpracy ZMP z partią 
robotniczą>. Kolejny referujący Władysław B. 
przedstawił historię <Walk ruchu robotniczego o 
wyzwolenie z jarzma kapitalizmu>. Obywatel Wójt 
Gminy wygłosił przemówienie, że dzień 15 grudnia 1948 
roku przejdzie do historii, jako zjednoczenie Narodu w 
walce o pokój i współpracę ze Związkiem Radzieckim. 
W końcowej części zebrania wysłuchano kilku wierszy i 
odśpiewano parę piosenek stosownych do spotkania 
<Uczennice klasy trzeciej zatańczyły krakowiaka>. Na 
zakończenie wszyscy odśpiewali <Nie rzucim ziemi >14. 
W kolejny okrutny rok panoszenia się terroru 
stalinowskiego wprowadził milicję w Kuryłówce 
plutonowy A. Skórka. Od tego czasu zauważa się 
znaczący postęp dotyczący przesyłanych meldunków i 
sprawozdań do zwierzchników. Wszystkie dokumenty 
są sporządzane na maszynie do pisania, są obszerne, ale 

13  Notatki z ankiety personalnej A. Skórki, IPN Rz.

14  Sprawozdanie sołtysa w posiadaniu autora, pisownia jak w oryginale .

15  Notatki sporządzone z dokumentów IPN O/Rzeszów .

nie koniecznie napisane stylistycznie. Wyobrażam sobie 
ile czasu pochłonęło milicjantowi sporządzenie takiego 
sprawozdania nie wspominając o papierze, który 
zniszczył. Z sporządzonych w tym okresie dokumentów 
wyłania się obraz podejmowanych działań przez 
milicjantów, wiele informacji pochodziło z ust 
informatorów. Posterunek MO w Kuryłówce, kat. II w 
pierwszym półroczy 1949 roku zatrudniał 7 milicjantów 
( jeden na urlopie). Na stanie posterunku było: 2 kbk, 5 
pepesz, 1 TT, 1 Diegtariew, 500 szt. amunicji i 6 granatów. 
Milicjanci podczas służby odnotowali parę incydentów 
na zabawie. Osobom podejrzanym o udział w bójkach 
zakładano teczki biorąc ich pod obserwację. Dużą uwagę 
zwracano na przestrzeganie przepisów pożarowych 
upominając osoby, które dopuszczały się ich łamania. 
Milicjanci zauważyli, że upomnienia są lekceważone, 
dlatego zaczęto nakładać mandaty karne, co 
poskutkowało znaczną poprawą w przestrzeganiu prawa. 
Obywatel komendant donosił, że istniejąca straż pożarna 
nie prowadzi żadnych ćwiczeń. Stan posiadanego sprzętu 
jest godny pożałowania. Nie wiadomo czy pompa gotowa 
jest do użycia. Wnosił, aby komendanta straży pociągnąć 
do odpowiedzialności dyscyplinarnej, bowiem do 
obecnej chwili nie wybudowano remizy, pomimo, że 
przekazano materiały na jej budowę. Milicjanci dokonali 
kontroli sklepów spożywczych (prywatnych) nakładając 
mandaty za brak cen na towarach. Informowano o 
zatrzymaniu chłopów wraz z zaprzęgiem w lesie za 
kradzież drewna dębowego. Opisując sytuację polityczną 
zanotowano, że pojawia się wroga propaganda w 
gromadzie Rzuchów gdzie mówi się o wojnie Ameryki z 
Rosją. Na granicy zachodniej mają się koncentrować 
wojska. Powstaje we wsi naprężenie, a niektórzy mówią 
po ukraińsku. Ponadto w Kuryłówce i Brzyskiej Woli 
odczuwa się „pewną bojaźń” za sprawą cudu, który miał 
się wydarzyć w klasztorze w Leżajsku. Przez co ludzie 
więcej chodzą do kościoła. Pada stwierdzenie, że ludzie 
przywiązani są do kleru. Z drugiej strony zauważa się 
osłabienie działalności kół młodzieżowych. Stronnictwo 
Ludowe fi guruje tylko na papierze. Członkowie PZPR, 
którzy skupieni są w kole działającym przy Gminie nie 
organizują żadnych zebrań. Komendant wskazuje 
winnego, którym jest sekretarz Józef Maj - opiekun koła. 
W miesiącu maju złożono poważne doniesieni do 
przełożonych. Oto jego treść: „Przez sieć informatorów 
ustalono, że w gromadzie Brzyska Wola u Marii W. 
znajduje się radiostacja, która była zdobyta przez bandę 
od partyzantów rosyjskich. W dniu 6.05 przeprowadzono 
rewizję przez PUBP znaleziono w stodole w sianie 
radiostacje”15. Nie znalazłem informacji o dalszych 
losach podejrzanej, ale biorąc pod uwagę wagę 
przestępstwa kara musiała być surowa. Nasilenie działań 
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świadczących o pojawieniu się na terenie Leżajszczyzny 
oddziału Adama Kusza odnotowujemy pod koniec maja 
1949 roku. W dniu 30 maja dokonano nieudanego 
napadu na samochód na trasie Ruda – Leżajsk. 
Świadkowie podali, że próby zatrzymania pojazdu miała 
dokonać grupa sześciu osobników. Zaraz po otrzymaniu 
informacji w teren udała się GO, ale ich interwencja 
okazał się nieskuteczna. Tymczasem oddział przeszedł 
przez San i zaszył się w kryjówkach w okolicy Brzyskiej 
Woli. W miesiącu czerwcu 1949 roku w meldunkach 
PMO w Kuryłówce odnajdujemy informacje o kradzieży 
dokonanej w Jastrzębcu na szkodę sołtysa Józefa 
Abramka, któremu zabrano 25 tys. złotych oraz 21 
dolarów należących do Apoloni S. W meldunku nie 
wskazano podejrzanych. Kolejny rabunek odnotowano 
w nocy z 12 na 13 czerwca pod bokiem milicji w 
Kuryłówce. Nieznani sprawcy dokonali rozprucia 
rankiem drzwi do budynku gminnego skąd zabrano 
gotówkę w kwocie 76 468 złotych. Po napadzie sprawcy, 
których nie zidentyfi kowano odeszli w nieznanym 
kierunku. Dopiero rabunek, jakiego dokonano w nocy z 
20 na 21 czerwca identyfi kuje sprawców. Otóż w tym 
dniu około godziny 23.00 nieznani osobnicy w 
mundurach i ubraniach cywilnych weszli do domu 
Józefa G. w Brzyskie Woli, którego zbili, a następnie 
obrabowali z gotówki w kwocie 10 tys. złotych. Zabrano 
także towary ze sklepu. Potem udali się do mieszkającego 
po sąsiedzku Stanisława K., którego także zbili i zabrali 6 
tys. złotych. Ogólne straty oszacowano na kwotę 70 tys. 
złotych. Przed napadem sprawcy dokonali zatrzymania 
członków warty nocnej, którą cały czas trzymano pod 
bronią. Po rabunku sprawcy odeszli w nieznanym 
kierunku. Po tym napadzie siły UBP wraz z milicją 
wzmogły działalność operacyjną, ale ich wysiłki okazały 
się nieskuteczne. Ludzie nabrali wody w usta, a nawet 
informatorzy, których udało się pozyskać milicji ze 
strachu unikali kontaktu z mundurowymi. Oddział 
„Adama” zaopatrzony w pozyskaną gotówkę uregulował 
długi za wcześniej pozyskane towary i ucichł na czas 
prowadzonych operacji przez UBP. Na nowo dał o sobie 
znać dokonując wypadu w dniu 3 października 1949 
roku na Państwowe Gospodarstwo Rolne w Cieplicach 
gdzie zabrano 170 tys. złotych. Po tej akcji oddział 
przeniósł się poza teren Gminy Kuryłówka szykując się 
powoli do przetrwania zimy. W grudniu tego roku z 
grupą „Adama” udało się nawiązać kontakt 
współpracownikowi UBP w Biłgoraju. Od tej chwili 
bezpieczeństwo rozpoczęło rozwijać sieć, w którą powoli 
wciągano Adama Kusza i jego ludzi. Po serii napadów, 
jakie miały miejsce w Gminie Kuryłówka przed 
komendantem MO postawiono zadanie bezwzględnego 

16  Śledząc zapiski z życiorysu Antoniego Skórki wnioskuję, że jako młody człowiek marzył o karierze w służbach mundurowych. Wstępem ku 
temu miała być organizacja „Orląt” gdzie wychowywano młodzież w duchu patriotyzmu poprzez przygotowanie wojskowe. Jego marzenia zburzyła 
wojna. Zaraz po „wyzwoleniu” postanowił zrealizować swój cel wstępując do milicji. Jako wywiadowca w BŚ nasiąkł ówczesną propagandą, która wyzuła 
go z wcześniejszych poglądów. Ambicja i chęć zrobienia kariery pchała go do gorliwego wypełniania rozkazów przełożonych w najmroczniejszym okresie 
stalinizmu.

pozyskania informatorów oraz zawiązania struktur 
ORMO. Zaznaczono, że oczekuje się od niego szybkich 
rezultatów, a o trudnościach przełożeni nie chcą słyszeć. 
Sierżant Antoni Skórka rozkaz potraktował bardzo 
poważnie, miał świadomość trudności, które napotka, 
ale widział też korzyści. Wywiązanie się z postawionego 
zadnia dawała szansę awansu i wyrwania się z tego 
terenu. Mając tak określony cel komendant zabrał się z 
zapałem do pracy. Niewątpliwą korzyścią A. Skórki było 
jego doświadczenie wyniesione z trzyletniej pracy, jako 
wywiadowca Brygady Śledczej oraz ponadprzeciętna 
inteligencja, która wyróżniała go spośród ówczesnych 
milicjantów nie tylko szczebla podstawowego16. „Raport 
sytuacyjny” za okres od 1.02 do 28.02 1950 roku ukazuje 
pierwsze sukcesy. Antoni Skórka melduje, że posterunek 
pozyskał 6 informatorów w terenie najbardziej 
zagrożonym, a to w: Kuryłówce 2, Tarnawcu 2, Ożannie 
1 i 1 nowo pozyskany w Brzyskiej Woli. Komendant 
ubolewa, że informatorzy nie do końca wywiązują się z 
postawionych zadań, ujmując treść płytko lub dają wynik 
negatywny. Niemniej jednak pozyskane informacje są 
wykorzystywane do prowadzonych śledztw, a nawet są 
inspiracją do wszczynania nowych. Ponadto informował, 
że planuje pozyskanie drugiego informatora z Brzyskiej 
Woli wykorzystując kompromitujące materiały. W 
końcowej części <Raportu> poinformował, że w związku 
z rocznicą powstania ORMO (21.02) odbyło się spotkanie 
w Rzuchowie, podczas którego naświetlono „ życie i 
pracę ORMO w pracy dla Polski Ludowej oraz walki z 
bandami reakcyjnymi. Ponadto przerobiono z członkami 
ORMO trzy zebrania w miesiącu sprawozdawczym gdzie 
przerobiono po części broszurę <szpiedzy i dywersanci bez 
maski> oraz obchodzenie się z bronią wg otrzymanej 
instrukcji. Ponadto prowadzone są próby kółka 
amatorskiego wspólnie z członkami ORMO”(wydaje się, 
że winno być z przyszłymi członkami ORMO – uwaga 
autora). Niedługo potem, bo w dniu 27 lutego w 
gromadzie Rzuchów zostało zawiązane ORMO, które 
liczyło 6 członków z ludności biednej tak młodych jak i 
starych. Z rozpoznania wynika, że młodzież chętnie 
wstąpi do ORMO, ale boi się odwetu ze strony band i ludzi 
wrogich. Treść „Raportu” wskazuje, że postawione cele 
zostały osiągnięte. Pozyskano informatorów, 
doskonalono formy ich pracy nad meldunkami. Kontakt 
z nim odbywał się podczas służby obchodowej w ten 
sposób, że milicjant podczas kontroli porządków lub 
przestrzegania przepisów pożarowych u wielu 
gospodarzy spotykał się także z informatorem nie 
wzbudzając podejrzeń. Dokumenty milicji z tego okresu 
malują obraz państwa na wzór sowiecki. Wyłania się z 
nich wszechobecna inwigilacja nauczycieli wiejskich, 
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ludzi mających inne poglądy, podejrzanych o związki z 
bandami, ale największe represje skierowano w stosunku 
do księży, którzy w społeczności wiejskiej posiadali 
ogromny autorytet. Metody jakimi się posługiwano były 
ohydne. Oto notatka sporządzona przez milicję dot. 
księży ze Starego Miasta i Kuryłówki: „…Stwierdzono, że 
niektórzy są narzędziami kleru, przez, który to starają się 
różnymi sposobami uśpić czujność, a tym samym wzmóc 
walkę. Ksiądz ze Starego Miasta wniósł podanie do 
Zarządu Gminy o umorzenie podatku za 1949 rok w 
sumie ponad 8000 tys. złotych. Gdzie w czasie 
zatwierdzenia byli tacy, którzy poparli jego stronę17. Dalej 
w drodze wywiadu stwierdzono, że ksiądz Fiedko18 czytał 
list pasterski, po którego odczytaniu wrogo wypowiadał 
się w stosunku do Rządu naszego. Nadmienił, że 
niewłaściwie Rząd postąpił w stosunku do „Caritasu”. W 
stosunku do wrogiej działalności kleru Posterunek w 
służbie obchodowej oraz w drodze wywiadu obserwuje 
działalność kleru, gdzie tą samą działalność jednak w 
innym sensie gdyż ksiądz z Tarnawca, pomimo, że 
podporządkowuje się zarządzeniom władz 
administracyjnych zorganizował chór składający się z 
samej młodzieży męskiej i żeńskiej gdyż próby prowadzone 
są przez organistę w trzech dniach tygodnia w domu 
organisty wieczorem. Posterunek ofi cjalnie o założeniu 
chóru nie został poinformowany w związku z tym wysłane 
są po czasie w tych dniach obchody gdzie niby przypadkowo 
milicjanci skontrolują działalność choru”19. Na wsi w 
sposób siłowy wprowadzono spółdzielnie, jako jedyną 
wg władzy formę prowadzenia gospodarki rolnej. 
Gospodarze posiadający własne grunty i umiejętnie 
nimi gospodarujący z dnia na dzień stali się kułakami, 
wrogami ludu, których należało wytępić nakładając na 
nich zawyżone podatkami i obciążając nadmiernymi 
obowiązkowymi dostawami. „…jak stwierdzono z 
otrzymanych informacji w terenie ludność jest wrogo 
ustosunkowana do uspółdzielnienia wsi. Przejawia się to 
w całym terenie, a przeważnie między ludnością 
zamożniejszą. Ci nastawiają innych w taki sposób by źle 
myśleli o wsi produkcyjnej. Propaganda odbija się 
przeważnie na tym, że chcą zrobić kołchozy, że nie będzie, 
co jeść, że jeden będzie pracował za drugiego, z menażkami 
będą chodzić po zupę itd. Stwierdzono również wrogie 
nastawienie do Związku Radzieckiego gdzie wypowiada 
się w ten sposób, że Polska jest 17 republiką”20. Milicjanci 
– utrwalacze władzy ludowej zostali zaprzęgnięci do 
realizacji wytyczonych celów. Rozbudowa aparatu 

17  Antoni Skórka jako komendant MO uczestniczył w posiedzeniach Zarządu Gminy, był inicjatorem wielu uchwał stąd miał pełny obraz pracy 
organów administracji. 

18  Właściwie ks. Władysław Fietko proboszcza parafi i pw. św. Andrzeja Boboli w Starym Mieście (1945-52)

19  Raport sytuacyjny za miesiąc luty 1950 - dokumenty IPN/Rzeszów 

20  Tamże 

21  Być może za brak czujności i poparcie starań księdza o zwolnienie z podatku o czym informował A. Skórka swych przełożonych, a może za 

jego przyczyną –patrz wyżej.

22  Tamże.

bezpieczeństwa, sieci agentów, różnej maści kapusiów w 
tym ORMO służyła władzy do siania terroru i 
zaprowadzenia nowego porządku wzorowanego na 
rozwiązaniach „przyjaciół za Buga”. W sposób siłowy 
usuwano z urzędu ludzi. Stanowisko stracił w styczniu 
1950 roku wójt Józef Paczocha21. „…Obecnie został 
powołany do pełnienia obowiązków wójta sołtys Starego 
Miasta Władysław Pastuła, jako członek PZPR, na 
którego niektórzy ludzie wrogo ustosunkowani do partii 
jak i obecnego ustroju bądź też i tacy, którzy się maskują, 
źle patrzą na niego. Tak samo z urzędu zmieniony został 
sołtys gromady Brzyska Wola, na którego miejsce 
refl ektowana jest kobieta Elżbieta K. prezes ZMP, na którą 
jak słychać ludzie wrogo nastawieni niechętnie patrzą 
puszczając plotki, że nie będzie mogła podołać zarzucając 
tej, że jest biedna i sama w domu porządku nie ma”22. Był 
to ostatni dokument sporządzony przez sierż. Antoniego 
Skórkę, który w marcu 1950 roku został oddelegowany 
do Grodziska Dolnego na równorzędne stanowisko, a 
wkrótce awansowany. W grudniu 1949 roku do CW MO 
w Słupsku został skierowany kpr. Antoni Stankiewicz, 
którego „naznaczono na komendanta PMO w 
Giedlarowej”. Ostatecznie po ukończeniu szkolenia kpr. 
A. Stankiewicz awansował na komendanta Posterunku 
MO w Łańcucie. Pełniącym obowiązki komendanta 
PMO Kuryłówka został kpr. Adam Samojednik. 
Posterunek MO w Kuryłówce nadal posiadał kat.II, w 
którym wg etatu winno być 1-6 milicjantów. Stan 
ewidencyjny posterunku wynosił 1-4. Pracowali: kpr. 
Szymański Kazimierz, kpr. Frycz Józef, st. strz. Szydziak 
Józef, st. strz. Cierzeniewski Bronisław. Rejon 
obsługiwany przez PMO Kuryłówka nie pokrywał się z 
obszarem Gminy Kuryłówka, w którego skład wchodziły 
gromady (wsie): Brzyska Wola, Jastrzębiec, Kuryłówka, 
Ożanna, Przychojec, Rzuchów, Stare Miasto, Tarnawiec, 
Wólka Łamana. Od Gminy Kuryłówka w 1947 roku 
odłączono gromadę Siedlanka, która został włączona do 
Leżajska. Gromady (wsie) położone na lewym brzegu 
Sanu tj. Stare Miasto i Przychojec podlegał pod Rejon 
obsługiwany przez Posterunek MO w Leżajsku.

Cdn.
Opracował: R. Szałajko

Przetwarzanie części lub całości artykułu bez podania źródła 
zabronione.
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Budynek PMO w Kuryłówce(1947-ok.1955).
Obecnie własność prywatna. Fot. M.Latawiec

kpr. Antoni Stankiewicz milicjant PMO 
Kuryłówka (1947-50). Fot.Zbiory IPN Rzeszów

 Otwarcie Urzędu Gminy w Kuryłówce 27.12.1947 r

 sierż. Antoni Skórka -Komendant 
PMO Kuryłówka ( 1948-50).

Fot.Zbiory IPN Rzeszów.

 sierż. podch. Franciszek 
Kutyło-Komendant PMO w 

Kuryłówce (1947-48)

Odsłonięcie i poświecenie pomnika upamię� iającego bi� ę 
pod Ujściem.

23 września 1943 roku połączone oddziały 
partyzanckie Narodowych Sił Zbrojnych rotmistrza 
Leonarda Zub-Zdanowicza ps. „Ząb” i Narodowej 
Organizacji Wojskowej dowodzone przez por. Franciszka 
Przysiężniaka ps. „Ojciec Jan” na szosie wylotowej z 
Biłgoraja zaatakowały przejeżdżające samochody wroga. 
W godzinach popołudniowych Niemcy zorganizowali 
ekspedycję karną i wyruszyli śladami partyzantów. 
W lesie pod Ujściem doszło do bitwy, podczas której 
rozbito oddziały niemieckie, które poszły w rozsypkę. Na 
drugi dzień ( 24 września) niemieckie siły okupacyjne 
z garnizonu w Biłgoraju opuściły miasto w celu 
przeprowadzenia akcji poszukiwawczej. Pozwoliło to 
połączonym oddziałom partyzantów Armii Krajowej 
pod dowództwem kpt. Tadeusza Sztumberka-Rychtera 
ps. „Żegota” z  Kompanii Warszawskiej przeprowadzić 
akcję na więzienie skąd uwolniono siedemdziesięciu 
dwóch polskich patriotów w tym profesora Ludwika 
Ehrlicha ps. „Farlej” oraz nadleśniczego inż. Bolesława 
Usowa ps. „Konar”. Współpraca dowódców, wzajemne 
współdziałanie oddziałów partyzanckich pozwoliło 

przeprowadzić akcję na więzienie, która była 
głównym celemtej koronkowo przeprowadzonej operacji. 
W dniu 12 listopada 2023 roku (w 80 rocznicę) w miejscu 
stoczenia partyzanckiej bitwy pod Ujściem odsłonięto 
pomnik upamiętniający opisane wydarzenia. Pomnik 
powstał z fundacji: Powiatu i Gminy Janów Lubelski, 
Gminy Harasiuki, Nadleśnictwa Biłgoraj, Stowarzyszenia 
Motocyklowego Wrzesień 1939, Światowego Związku 
Żołnierzy Armii Krajowej Koło Obwodu Nisko-Stalowa 
Wola, osób prywatnych: Czesława Gwizdała, Wiesława 
Gzika i Zbigniewa Majkuta, który uroczystość odsłonięcia 
upamiętnienia zorganizował i przewodniczył.

                                                                                                     R.Sz.
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Warsztaty makramy to fascynującą podróż po 
świecie kreatywności i tradycji wyplatania, a pani Karolina 
Rozlazły prowadząca warsztaty rękodzieła artystycznego 
to prawdziwa pasjonatka, która zaprosiła nas do swojego 
„świata wypełnionego miłością do rękodzieła”. Ty też 
możesz zajrzeć do tego świata:

https://www.facebook.com/szydelkozpasjaKR/

Po krótkim wstępie i części teoretycznej pani 
„Szydełko z pasją” zabrałyśmy się do pracy. Każda z 

uczestniczek otrzymała w ramach kursu gotowy 
zestaw, który pozwolił na własnoręczne stworzenie swojej 
pierwszej makramy. Prowadząca warsztaty pokazała, 
jak wykonać pierwsze supełki i zaczęła się prawdziwa 
zabawa. To był wyjątkowy czas integracji. Uczestniczki 
oddały się pracy manualnej, umilonej pogaduszkami, 
żeby nie powiedzieć plotkami. Jak pleść to na całego. 
Nawet nie zwróciły uwagi, kiedy dzień odszedł w ramiona 
nocy. Minęły cztery godziny relaksu przy węzłach, a na 
warsztatowych stołach pojawiły się anielskie skrzydła. 
Tyle wystarczyło, żeby wyjść uskrzydloną z nowymi 
znajomościami.

Kolejne warsztaty i długie godziny w doborowym 
towarzystwie przy tworzeniu aniołów. Wykonane z dwóch 
rodzajów sznurka bawełnianego oraz drewnianej główki 
i skrzydełek, będą idealną ozdobą bożonarodzeniową lub 
upominkiem dla bliskiej nam osoby.

Pleciemy… makramy!
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Warsztaty makramy to doskonała metoda 
relaksu, wyciszenia umysłu i uspokojenia myśli. To także 
olbrzymia satysfakcja z efektów pracy własnych rąk. Ale 
czym jest uczeń bez mistrza, w tym przypadku mistrzyni. 
Pani Karolina to kobieta, która zarażała entuzjazmem, 
więc po spędzeniu z nią kilku godzin z twarzy nie 
schodził uśmiech. Zakwasy na twarzy gwarantowane! 
Mamy jednak pewność, że warto się podjąć tego ryzyka.

Materiały do warsztatów makramy „Skrzydła 
anioła” sfi nansowano ze środków Programu Działaj 
Lokalnie, Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności 
realizowanego przez Akademię Rozwoju Filantropii w 
Polsce i Fundację Fundusz Lokalny w Leżajsku. 

 

Koordynator projektu
Edyta Kusa

Armia Aniołów

W kalendarzu liturgicznym pod koniec września 
obchodziliśmy święto Michała Archanioła, wtedy to 
wykonywaliśmy aniołki i anielskie skrzydła z makramy, 
natomiast 2 października wspomnienie Aniołów Stróżów 
i to w tym miesiącu w ramach projektu „Anielska (po)
moc” pochyliliśmy się nad rzeźbą swoich Aniołów 
Stróżów – bezimiennych istot duchowych, które chronią 
nas od niebezpieczeństw i zła. 

KRÓTKO O ANIOŁACH

Każdy człowiek, bez względu na wyznawaną 
wiarę, z chwilą narodzin powierzony zostaje opiece 
osobistego Anioła Stróża, który nieustannie towarzyszy 
mu w wędrówce przez życie aż do samej śmierci i kieruje 
go ku dobru. Do obowiązków anielskiego opiekuna należy 
przewidywanie i usuwanie rozlicznych niebezpieczeństw, 
które nam zagrażają i mogłyby przeszkodzić w osiągnięciu 
celu, do którego zostaliśmy stworzeni.

Pierwszą i najniższą posługą Anioła Stróża jest 
usuwanie wszystkiego, co może zaszkodzić zdrowiu i 
zagrozić życiu powierzonego mu człowieka. Następnie 
uświadamianie duszy szatańskich pułapek. A dopiero 
potem oświecanie, pouczanie i zachęcanie do godnego 
życia. Jedną z wielkich łask, jakie Anioł Stróż może 
wyświadczyć człowiekowi, jest pouczenie o zbliżającej się 
śmierci.

MÓJ ANIOŁ STRÓŻ – WARSZTATY Z 
RZEŹBY

W tajniki wykonywania rzeźby anioła metodą 
utwardzania tkanin wprowadziła nas wyjątkowa i 
nietuzinkowa plastyczka pani Joanna Kotulska-Wnuk. 
W trakcie pracy nad swoimi Aniołami Stróżami 
z wykorzystaniem gipsowych popiersi i podstaw, 
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drewnianego stelażu, drutu, foli aluminiowej oraz 
taśmy malarskiej, uczestniczki warsztatów nauczyły 
się konstruować i modelować stojącą postać anioła. 
Następnie wykonały ręce, a także kontury skrzydeł. 
Dekoracyjną fi gurę pokryły dwukrotnie klejem i tak 
pozostawiły do wyschnięcia i utwardzenia. Instruktorka 
nieustannie uwrażliwiała na piękno i estetykę wykonania 
oraz korygowała popełniane błędy.

O ile metoda utwardzania tkanin wydawała 
się prosta, o tyle w praktyce wyglądało to inaczej. Przy 
jednej szacie pracowało kilka osób, jedna wycinała 
materiał, druga namaczała w utwardzaczu tkaninę i 

projektowała suknię, inna docinała koronkowe ozdoby. 
Były też specjalistki od skrzydeł, które darowały je 
aniołom, tym samym podnosiły na duchu pracujące nad 
nimi rzeźbiarki. Powstałe anioły miały powłóczyste szaty, 
długie włosy oraz piękne, szeroko rozłożone, oryginalne 
skrzydła. Ich postawy były różne, jedne wykonywały 
gest, jakby coś właśnie ze sobą przynosiły i szczodrze 
rozdawały, inne otwierały szeroko ręce i skrzydła, aby 
nas ochronić lub przytulić. Jeden z nich stracił głowę i 
niczym Nike z Samotraki stał się symbolem zwycięstwa. 
Każdy anioł wyjątkowy i niepowtarzalny, z pozytywną 
energią i z intencją anielskiego wsparcia oraz opieki. 
Wykonany przez wiele osób wspólnymi siłami. Niech 
dobro leci dalej…

Materiały do warsztatów sfi nansowano 
ze środków Programu Działaj Lokalnie, Polsko-
Amerykańskiej Fundacji Wolności realizowanego przez 
Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce i Fundację 
Fundusz Lokalny w Leżajsku.

Grupa Aktywnych Twórczo

                  

W Piśmie Świętym pojawiają się ponad 300 
razy. Począwszy od cherubinów strzegących Edenu 
po wygnaniu człowieka, skończywszy na aniołach 
zwyciężających demony w Apokalipsie. Towarzyszą 
najważniejszym wydarzeniom rozgrywającym się na 
kartach Biblii. Są specjalnymi posłańcami, w końcu tak 
tłumaczymy wyraz „anioł” z języka greckiego, których 
Bóg wyznacza do wyjątkowych misji. A ponieważ dla 
Boga każde ludzkie życie jest wyjątkową misją – każdemu 
wybrał własnego opiekuna, którego znamy jako Anioła 
Stróża.  Dnia 24 listopada 2023 r. w klimatycznej scenerii 
i kameralnym gronie, uczniowie klasy siódmej i ósmej 
pochylili się nad anielską tematyką. Już od września 
aniołowie towarzyszą im czy to podczas wyplatania 
anielskich skrzydeł z makramy, czy wykonywania 
rzeźb aniołów. Uchylają przed nami rąbka tajemnicy 
w anielskiej poezji. A w piątkowy wieczór, ci sami 
uczniowie, chcieli się podzielić swoimi spostrzeżeniami 
na temat skrzydlatych bytów duchowych z mieszkańcami 
Brzyskiej Woli i okolicznych wsi.

Poezja prowadzi od znanego ku nieznanemu, 
tak krótko określił tę dziedzinę sztuki Georges Bataille. 
Jest w tym ziarnko prawdy, bo trzeba być prawdziwym 
miłośnikiem poezji lub samym poetą, żeby swobodnie 
poruszać się w zawiłych meandrach ludzkich myśli 
i uczuć. Jednakże kolejna piękna dziedzina sztuki - 
muzyka - ma moc nadawania znaczenia rzeczom, które 
mogą wydawać się niepojęte i niedostępne. Poezja 
śpiewana stanowi połączenie tych dwóch dziedzin, 
dzięki czemu wrota poezji otworzyły się na szerszą 
publiczność. Muzycy Paweł Deryło, Łukasz Dudek i 
Tomasz Wróbel, którzy preferują duchowe brzmienie, 
w sali gimnastycznej Szkoły Podstawowej w Brzyskiej 
Woli wykonali coś zupełnie nowego, nie rezygnując 
bynajmniej ze swoich dotychczasowych przyzwyczajeń, 
zinterpretowali liryczne utwory o tematyce anielskiej. 
Muzycy w swych wykonaniach muzycznych połączyli 
brzmienie ze skrzydlatym słowem. Wystąpienie 
przeplatały dochodzące z publiczności kobiece głosy, 
które deklamowały nagrodzone w Gminnym Konkursie 
Poezji „Anielska moc” wiersze uczniów. Całość zaś 
można opisać jako ucztę nie tylko dla uszu i oczu, ale 
przede wszystkim dla duszy, gdyż można było usłyszeć 

Skrzyd late słowa
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piękną i pełną treści poezję napisaną przez uczniów szkół 
podstawowych z terenu naszej gminy. Jury w składzie: 
Wiesława Zagaja, Ilona Rodecka i Helena Stepaniak 
przyznało cztery wyróżnienia: Wiktorii Leniart, 
Sylwii Pyzik, Maksymilianowi Ćwikle oraz Maciejowi 
Dynowcowi. Statuetki „Skrzydlate słowa” pofrunęły do 
trzech młodych poetek: Oliwii Cichoń, Julii Kubaj oraz 
Amelii Staroń.  Mimo, że anioły dbają o bezpieczeństwo 
ludzi, musimy pamiętać, że nasz czas na tym świecie jest 
policzony i ma swoje ramy czasowe. Choć znamy datę 
swoich urodzin, data śmierci jest wielką niewiadomą, 
dlatego też na zakończenie spotkania dorośli (Ilona 
Rodecka, Wojciech Kłos i Paweł Deryło) dla dorosłych 
odczytali z podziałem na role opowiadanie „Śmierć” 
Tadeusza Rossa.

Podczas spotkania można było obejrzeć wystawę 
składającą się z ponad stu aniołów przyniesionych 
przez uczniów oraz około dwudziestu dużych aniołów 
pochodzących z prywatnej kolekcji pani Elżbiety Śliz. 
Przybyli goście mogli także zakupić rękodzieło naszej 
projektowej młodzieży. Dochód ze sprzedaży rzeźb i 
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makram zostanie przekazany na dzieci niepełnosprawne 
z terenu naszej gminy.  Światła zgasły, sceniczne 
poruszenia rozmył się, zapach ze świec wymieszał się 
z rześkim powietrzem, dekoracje powróciły na swoje 
miejsce, ale to nie znaczy, że wieczór ten nie pozostawił 
po sobie śladu. Pragniemy wierzyć, że uczestnicy, którzy 
przybyli na spotkanie powrócili do domów pozytywnie 
naładowani przekazanymi emocjami i wyrobili w sobie 
przekonanie, że zazwyczaj trudna w odbiorze poezja może 
trafi ć do naszych emocji dzięki pomysłowej i ekspresyjnej 

formie przekazu.  Projekt „Anielska (po)moc” został 
sfi nansowany z programu Działaj Lokalnie, Polsko-
Amerykańskiej Fundacji Wolności administrowanego 
przez Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce i Fundację 
Fundusz Lokalny w Leżajsku.

GAT

W listopadzie dni stają się coraz krótsze i 
chłodniejsze. W taką porę szczególnie warto zatroszczyć 
się o swoje bezpieczeństwo, dlatego też poprzedni 
tydzień w naszej szkole rozpoczął się pod hasłem 
„Świecimy na drogach”. Uczniowie z naszej szkoły 
otrzymali opaski odblaskowe z logiem Fundacji 
Inter Cars oraz zorganizowali pierwsze happeningi 
promujące bezpieczeństwo w ruchu drogowym, rozdając 
mieszkańcom wsi odblaski. Takie elementy są bardzo 
ważnym czynnikiem zwiększającym bezpieczeństwo, 
dlatego po wieczornych mszach św., wychodzący z 
kościoła parafi anie otrzymali opaski odblaskowe. 
Uczniowie odwiedzili także mieszkańców w ich domach, 
otwierając przed nimi bezpieczny świat w sferze ruchu 
drogowego oraz zasady prawidłowego poruszania się na 
jezdni.

Na początku tygodnia odbyło się spotkanie 
dla młodzieży, które poprowadził młodszy aspirant 
Daniel Żak z Komendy Powiatowej Policji w Leżajsku. 
Podczas swojej prelekcji młodszy aspirant zwrócił uwagę 
młodzieży na niebezpieczeństwa, które czyhają na nich 
w drodze do i ze szkoły. Liczba wypadków wzrasta 
drastycznie szczególnie w okresie zimowym, kiedy przed 
rozpoczęciem zajęć na zewnątrz jest jeszcze ciemno, 
a wieczorami zmrok zapada dużo wcześniej. Deszcz, 
mgła lub śnieg mogą dodatkowo utrudnić widoczność 
na drodze. W takich warunkach kierowcy nie zauważają 
pieszych odpowiednio wcześnie, co w wielu przypadkach 
kończy się tragicznie. Co roku na polskich drogach ginie 
ok. 500 dzieci poniżej 14 roku życia.

Dodatkowo podczas spotkania dzielnicowi z 
Zespołu Dzielnicowych w Kuryłówce: aspirant sztabowy 
Grzegorz Baj oraz aspirant Paweł Miś przestrzegali 

młodzież szkolną przed ryzykownymi zachowaniami na 
drodze, przypominali o przepisach dotyczących pieszych 
oraz zachęcali do używania elementów odblaskowych.

Świetliki drogowe w akcji
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Akcja „Świetliki drogowe” jest adresowana 
zarówno do dzieci i młodzieży, jak i do wszystkich 
dorosłych, w szczególności do rodziców, na których ciąży 
obowiązek bezpiecznej drogi do i ze szkoły. RODZICU, 
pamiętaj:

Ø dziecko naśladuje twoje zachowania, daj więc 
dobry przykład,

Ø zadbaj o to, by dziecko na drodze było widoczne 
dla kierujących,

Ø ucz i przypominaj zasad prawidłowego poruszania 
się po drodze,

Ø wyznacz dziecku jedną bezpieczną drogę z domu 
do szkoły/ze szkoły do domu,

Ø w samochodzie przewoź dziecko zgodnie z 
przepisami.

Zakup opasek odblaskowych dla uczniów, ich 
rodziców i mieszkańców wsi sfi nansowano z programu 
„Drogowskaz” Fundacji Inter Cars.
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Co ciekawego d� ało się u 
przedszkolaków?

Zarówno młodsze jak i starsze przedszkolaki 
nie próżnują. Z okazji Dnia Nauczyciela 
i 11 Listopada starszaki przygotowały część artystyczną, 
która wywołała aplauz wśród zgromadzonej 
publiczności. Z okazji Światowego Dnia Pluszowego 
Misia, zorganizowanego we współpracy z Panią Celiną 
Staroń z biblioteki w Brzyskiej Woli, zarówno młodsze 
jak starsze dzieci zaprezentowały ciekawe wiersze, 
piosenki i inscenizacje. Obie grupy odwiedził też 
Święty Mikołaj, który obdarzył młodszych i starszych 
wspaniałymi prezentami, w nagrodę za bardzo dobre 
zachowanie i wspaniałe występy. Dodatkowo w obu 
grupach celebrowano urodziny dzieci. 

Naszych przedszkolaków spotkały miłe 
niespodzianki.  Otóż za sprawą ludzi, którzy lubią 
sprawiać radość i wywoływać uśmiech na twarzach dzieci, 

do naszych milusińskich trafi ły rożnego rodzaju zabawki, 
puzzle i klocki. Jak wszystko co nowe wzbudziły zachwyt
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i  ciekawość oraz stały się towarzyszami ich wspólnych 
zabaw.  

W  dniach 22-23 listopada br. w ramach 
realizowanego w szkole projektu pn. „Świetliki drogowe” 
programu „Drogowskaz” – konkursu grantowego Fundacji 
Inter Cars przedszkolaki miały okazję, aby przypomnieć i 
utrwalić poznane dotąd zasady bezpiecznego poruszania 
się po drodze. Podczas rozmowy z panią przypominały 
sobie zasady bezpiecznego przejścia przez jezdnię, co to 
jest sygnalizator świetlny i że czerwone światło mówi: stój!, 
a zielone : idź!’. Podczas ćwiczeń na tablicy multimedialnej  
rozpoznawały poznane dotąd znaki drogowe, wiedziały 

też, że  aby być widocznym dla kierowców zwłaszcza 
porą wieczorową należy się zaopatrzyć w elementy 
odblaskowe. W nagrodę za aktywny udział w zajęciach 
i utrwaloną wiedzę na temat bezpieczeństwa na drodze, 
przedszkolaki otrzymały opaski odblaskowe. 

Obie grupy  zaangażowały się w akcję 
charytatywną, w ramach której zbierały pieniądze na 
pomoc chorym dzieciom. Przedszkolaki z grupy 5 i 6 
latków uzbierały kwotę 327 zł. Dziękujemy rodzicom za 
ogromne zaangażowanie w życie przedszkola.

Beata Kamińska
Monika Karoń

Bezpieczeńs� o na 

drodze – znaki drogowe
Znajomość znaków drogowych oraz zastoso-

wanie wiedzy na ich temat podczas poruszania się po 
drodze to obowiązek każdego posiadacza karty rowero-
wej. Dlatego uczniowie Szkoły Podstawowej im. Józefa 
Świątoniowskiego w Brzyskiej Woli w ramach projektu 
pt: „Świetliki drogowe” fundacji Inter Cars wzięli udział 
w zajęciach o charakterze edukacyjno – warsztatowym, 
których celem było przypomnienie i utrwalenie wiedzy 

na temat znaków drogowych oraz ich znaczenia. W cza-
sie dwugodzinnego spotkania młodzi kierowcy jednośla-
dów mieli okazję podzielić się swoją wiedzą na ten temat 
ze swoimi koleżankami i kolegami i wspólnie z opieku-
nem omówić ich znaczenie i rolę, którą pełnią w ruchu 
drogowym. Dzięki takim spotkaniom wiedza teoretycz-
na w sposób klarowny jest utrwalana a młodzież może 
się czuć pewniej i bezpiecznej będąc uczestnikiem ruchu 
drogowego.   
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Poruszamy się bezpiecznie i jesteśmy widoczni na drodze!
Bądź widoczny na drodze i poruszaj się bez-

piecznie to dwa niezwykle ważne zagadnienia związane 
z bezpieczeństwem w ruchu drogowym zwłaszcza wśród 
młodych kierowców jednośladów. Dlatego w ramach 
realizowanego w Szkole Podstawowej im. Józefa Świą-
toniowskiego w Brzyskiej Woli projektu pn. „Świetliki 
drogowe” programu „Drogowskaz” – konkursu granto-
wego fundacji Inter Cars uczniowie klas IV, V i VI od-
byli dwugodzinne szkolenie związane ze znajomością 
przepisów ruchu drogowego i obowiązujących w tym 
temacie pojęć. Dodatkowo uczniowie kl. IV poznali bu-
dowę jednośladu jakim jest rower oraz jego najważniej-
sze układy mechaniczne. Dzięki regularnemu powta-

rzaniu takich zagadnień jak: przepisy ruchu drogowego, 
najważniejsze pojęcia i zagadnienia związane z ruchem 
drogowym oraz „ABC” rowerzysty wiedza nie przepada 
a zostaje utrwalona. Podczas szkolenia nasi uczniowie 
mogli się dowiedzieć jak ważnym czynnikiem w ruchu 

drogowym jest noszenie odblasków zwłaszcza porą noc-
ną i czym jest prawidłowa postawa rowerzysty jadącego 
rowerem. Oprócz czysto teoretycznych zagadnień odbyły 
się również zajęcia praktyczne, które polegały na wskaza-
niu a następnie omówieniu najważniejszych elementów 
i układów mechanicznych roweru oraz funkcji jaką peł-
nią. Zdobyta w ten sposób wiedza z pewnością wzbogaci 
zwłaszcza uczniów klasy czwartej, którzy już na wiosnę 
podejdą do pierwszego w swoim życiu egzaminu na pra-
wo jazdy – kartę rowerową.   

Świetliki drogowe

Uczniowie Szkoły Podstawowej im. Józefa Świątoniowskiego w Brzyskiej Woli w ramach projektu „Świetliki 
drogowe” realizowanego w ramach programu  „Drogowskaz” – konkursu grantowego fundacji Inter Cars wzięli 
udział w kolejnych zajęciach o charakterze edukacyjno – warsztatowym pt: „rowerzysta na drodze” oraz „obowią-
zujące znaki drogowe”. Celem przeprowadzonych warsztatów było przypomnienie i utrwalenie uczniom wiedzy na 
temat zasad bezpiecznego poruszania się rowerem po drodze utwardzonej oraz stosowania się do obowiązujących 
przepisów ruchu drogowego i znaków. W czasie godzinnego spotkania wszyscy uczestnicy mieli okazję sprawdzić 
swoją wiedzę teoretyczną i praktyczną na specjalnie w tym celu przygotowanym torze - miasteczku rowerowym. Tor 
okazał się zadaniem bardzo wymagającym i w sposób rzetelny sprawdził aktualną wiedzę młodych kierowców. Pod-
czas szkolenia uczniowie mogli wykazać się swoją wiedzą na temat udzielania pierwszej pomocy przedmedycznej 
osobom poszkodowanym w czasie wypadku drogowego oraz zastosować ją w praktyce. 
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Detektywi historii z Dąbrowicy 
szukają lokalnego patrona 
szkoły.

Koło Wolontariatu działające 
przy Szkole Podstawowej w 
Dąbrowicy realizuje projekt 
„Detektywi historii. Szukamy 

lokalnego patrona”. Jak sama nazwa wskazuje głównym 
celem naszego projektu jest znalezienie patrona 
szkoły. Jak przystało na prawdziwych detektywów i 
miłośników historii uczniowie nie ustają w staraniach 
by znaleźć osobę godną i zasłużoną dla naszej lokalnej 
społeczności.

Jak działamy? Gdzie szukamy?

Pierwszym punktem była zagroda „Międzyczas” w 
Szegdach. Miejsce o niezwykłym klimacie i historii. 
Tutaj uczniowie wzięli udział w warsztatach historyczno 
- literackich zorganizowanych przez miejscową artystkę, 
panią Elżbietę Starzak oraz nadleśniczego z Nadleśnictwa 
Sieniawa, pana Janusza Starzaka. Przybliżyli oni nam 
sylwetkę znamienitego leśniczego Mariana Zwolińskiego 
oraz Józefa Zadzierskiego ps. „Wołyniak”.

Kolejnym wyzwaniem była podróż śladami pochodzącego 
z Kolonii Polskiej księdza Stanisława Szpetnara. 
Odwiedziliśmy Zespół Szkół Ponadpodstawowych nr 2, 
im. Ks. Stanisława Szpetnara w Krośnie. Jest to szkoła, 
która nosi imię tego naszego wybitnego krajana. Był 
on wielkim patriotą, walczącym o polskość w czasach 
zaborów, społecznikiem, budowniczym kościołów, bursy 
szkolnej, założycielem szkół i czytelni.

Następną osobą, której sylwetkę chcieliśmy poznać jest 
Jan Toth. Urodzony w Dąbrowicy, nieopodal naszej 
szkoły a niemal nieznany społeczności lokalnej. W 
związku z tym nawiązaliśmy współpracę z Instytutem 
Pamięci Narodowej i zaprosiliśmy dr Mirosława 
Surdeja, starszego specjalistę IPN, który wygłosił wykład 
poświęcony życiu i działalności Jana Totha. 

Działania projektowe trwają nadal, przed Kołem 
Wolontariatu jeszcze sporo pracy. Niemniej już możemy 
stwierdzić, że odkryliśmy wiele faktów z miejscowej 
„małej historii” i przywracamy pamięć o ludziach 
zasłużonych dla naszych rodzinnych stron.

Program Działaj Lokalnie   Polsko-Amerykańskiej   
Fundacji Wolności (PAFW) jest realizowany przez 
Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce (ARFP) i 
Ośrodek Działaj Lokalnie – Fundację Fundusz Lokalny 
w Leżajsku.

Koordynatorzy projektu: Elżbieta Darnia, Urszula 
Kotulska, Jadwiga Stopyra

  

„Bieszczady są najpiękniejsze jesienią”
Wycieczka klas IV-VIII Szkoły Podstawowej w 

Dąbrowicy

W dniach 2 i 3 października 2023r. nasi uczniowie 
wzięli udział w wycieczce w Bieszczady. Zwiedzili Sanok, 
gdzie szczególnie zachwycał Zamek, siedziba muzeum 
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historycznego. To tutaj podziwiali  unikatową kolekcję 
ikon oraz wystawę prac Zbigniewa Beksińskiego. Podczas 
spaceru starym miastem, 

spotkali dobrego wojaka Szwejka odpoczywającego na 
jednej z miejskich ławeczek. Następnie wzięli udział 
w warsztatach z kaligrafi i w największym (i naszym 
zdaniem najpiękniejszym) skansenie w Polsce oraz 
wędrowali po zabytkowych zabudowaniach miasteczka 
galicyjskiego. Popołudniem odbył się spacer po zaporze 

solińskiej i urokliwej bieszczadzkiej okolicy. Kolejnego 
dnia złożyli wizytę w Zespole Szkół Ponadpodstawowych 
nr2, im. Ks. S. Szpetnara w Krośnie, gdzie uczestniczyli 
w krótkiej lekcji historii o życiu i działalności naszego 
rodaka, księdza Stanisława Szpetnara. Dalszym punktem 
wycieczki był zamek w Odrzykoniu. Tutaj niczym 
bohaterowie „Zemsty” Aleksandra Fredry (pamiętamy, 
że akcja sztuki rozgrywa się w tej miejscowości) wspinali 
się po murach zamkowych i wysłuchali opowieści o życiu 
dawnej szlachty.
Bardzo ciekawym elementem wycieczki, który zrobił na 
uczniach ogromne wrażenie, były warsztaty oraz pokazy 
wyrobu szkła i zdobnictwa zorganizowane w Muzeum 
Dziedzictwa Szkła w Krośnie.

Elżbieta Darnia, Jadwiga Stopyra, Urszula Kotulska, 
Krzysztof Leja.

Uczniowie Zespołu Szkół 
Ponadpodstawowych Nr 2 im. ks. S. Szpetnara 
w Krośniez wizytą w Kolonii Polskiej

Dnia 25 października 2023 r. do Parafi i w Kolonii 
Polskiej przybyli niezwykli goście. Byli to uczniowie 
klas pierwszych Zespołu Szkół Ponadpodstawowych 
Nr 2 w Krośnie wraz z panem dyrektorem Bogdanem 
Skotnickim, panią historyk Małgorzatą Mercik, katechetą 
ojcem Jackiem Wójtowiczem oraz wychowawcami klas. 
Celem wyjazdu było zapoznanie uczniów z rodzinnymi 
stronami patrona szkoły, ks. Stanisława Szpetnara i 
miejscem Jego pochówku.

Gości powitał ks. proboszcz Piotr Piechuta, pani dyrektor 
Szkoły Podstawowej Joanna Serkiz oraz przedstawiciele 
miejscowego Koła Gospodyń.
O. Jacek Wójtowicz, wspólnie z ks. Piotrem Piechutą 
odprawili Mszę św. w intencji 71. rocznicy śmierci ks. 
Stanisława Szpetnara oraz całej społeczności szkolnej. 
Homilię wygłosił o. Jacek, który mówił o ziemskich 
zasługach ks. Stanisława, natomiast ks. proboszcz Piotr 
Piechuta opowiedział o historii i zabytkach kościoła 
parafi alnego w Kolonii Polskiej. Po Eucharystii goście 
udali się do kaplicy AVE MARIA, gdzie złożone są 
doczesne szczątki ks. Stanisława.
Po części ofi cjalnej młodzież wraz z opiekunami udała 
się do Ożanny, gdzie Pani Dyrektor Joanna Serkiz 
opowiedziała o lokalnych walorach turystycznych oraz 
zachęciła młodzież do udziału w miejscowych grach 

terenowych.
Kolejnym miejscem postoju była siedziba OSP w 
Kuryłówce. Tutaj panie z Kola Gospodyń Wiejskich  
w Kolonii Polskiej przygotowały dla wszystkich 
poczęstunek. W przyjaznej atmosferze odbyło się wiele 
rozmów na temat dalszej współpracy szkół, a pan 
dyrektor Bogdan Skotnicki na ręce pani Joanny Serkiz, 
przekazał dla szkoły w Dąbrowicy obraz z wizerunkiem 
ks. Stanisława  Szpetnara.  

Elżbieta Darnia

Wykład doktora Mirosława Surdeja, starszego 
specjalisty Biura Badań Historycznych rzeszowskiego 
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Instytutu Pamięci Narodowej
20 listopada 2023r. gościliśmy w szkole doktora Mirosława 
Surdeja, który na podstawie źródeł historycznych 
zgromadzonych w IPN przybliżył nam postać Jana Totha. 
W wykładzie uczestniczyli zaproszeni goście, uczniowie 
i nauczyciele ze szkół: w Dąbrowicy, w Brzyskiej Woli i 
Kuryłówki oraz rodzina naszego lokalnego bohatera, która 
ze wzruszeniem wysłuchała wykładu rehabilitującego 
postać Jana Totha ps, „Mewa”. To nasz lokalny bohater, 
żołnierz Wojska Polskiego, Armii Krajowej, bestialsko 
osądzony i stracony przez władze komunistyczne.

Elżbieta Darnia

Z życi a szkoły w Dąbrowicy…

Co słychać u Jeżyków i Biedronek?
W naszych grupach przedszkolnych wiele się dzieje! 
Przedszkolaki na początku października wyruszyły na 
wycieczkę edukacyjno-integracyjną do Farmy Dyniowej 
w Radawie. Czekało tam na nich mnóstwo atrakcji 
i wspaniałej zabawy! Dzieci w pięknym plenerze, w 
przepiękny słoneczny dzień, cudownie i bardzo aktywnie 
spędziły czas. Oprócz tego w naszych oddziałach 
obchodziliśmy różne nietypowe święta, takie jak: Dzień 
Dyni, Dzień Postaci z Bajek, andrzejki, Dzień Misia czy 

Dzień Jeża, w których uczestniczyli również rodzice. 
Każde z tych świąt to ciekawe zabawy i nowe atrakcje, 
a przy tym nowe wiadomości o otaczającym świecie i 

świecie bajek. Ponadto w przedszkolu odwiedziły nas  już 
dwa zwierzątka: króliczek miniaturka o imieniu Puszek, 
którego właścicielką jest uczennica naszej szkoły Oliwia 
Mazur oraz bardzo przyjacielski piesek Kajtuś ze swoją 
właścicielka Panią Bożeną Fusiarz. Zwierzaki pozwoliły 
się dzieciom zrelaksować, wyprzytulać i przyniosły 
wszystkim wiele radości!

Anna Kłos

Mamy nowoczesną pracownię komputerową
Szkoła Podstawowa Dąbrowicy została laureatem 

ogólnopolskiego konkursu „Pracownia Kompetencji 
Cyfrowych” i wygrała nowoczesną, mobilną 

pracownię komputerową. 
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W czerwcu, tuż przed wakacjami uczniowie naszej 
szkoły wzięli udział w konkursie PKC i pod kierunkiem 
nauczycieli zrealizowali wskazane dla poszczególnych 
kategorii wiekowych kursy e-lerningowe, a następnie w 
oparciu o zdobytą wiedzę, przygotowali trzy tematyczne 
projekty. 
19 września podczas konferencji prasowej w Kobyłce 
minister cyfryzacji Jacek Cieszyński ogłosił i 
opublikował wyniki konkursu. Nasza szkoła zdobyła 
nagrodę w kategorii „Cyberzagrożenia. Nie wpadnij w 
sieć przestępcy”. Zdjęcie obrazujące zagrożenia w sieci, 
przykuwające uwagę hasło kampanii oraz sugestywny 
post dotyczący rodzajów cyberzagrożeń i sposobów 
ochrony przed atakami w  internecie zapewniły nam 
spektakularny sukces. Warto podkreślić, że w konkursie 
wystartowało ponad 3 000 szkół z całej Polski. 
W listopadzie nasza placówka wzbogaciła się o 16 
laptopów, przenośną szafę zapewniającą możliwość 
ich przechowywania oraz zasilania, oprogramowanie 
umożliwiające zarządzanie przez nauczyciela pracami 
uczniów, a także interaktywny monitor. Wartość całego 
zestawu Mobilnej Pracowni Komputerowej wynosi: 
44 243,10zł brutto. Nowa pracownia niewątpliwie 
uatrakcyjni bazę dydaktyczną szkoły oraz przyczyni się do 
rozwoju umiejętności cyfrowych oraz technologicznych 
dzieci i młodzieży.
Konkurs „Pracownia Kompetencji Cyfrowych” 
został współfi nansowany ze środków europejskich w 

ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa. Jego 
organizatorem był Państwowy Instytut Badawczy NASK 
– operator Ogólnopolskiej Sieci Edukacyjnej.

Koordynatorki konkursu: U. Kotulska i H. Kycia

Wycieczka do Rzeszowa
W dniu 18.10.2023 r. uczniowie klas 1-4 udali się 
na wycieczkę do Rzeszowa i pobliskiej Jasionki. 

Pierwszym punktem wycieczki były odwiedziny w 
II Oddziale Banku PKO BP w Rzeszowie. Uczniowie 
zwiedzili siedzibę banku, dowiedzieli się wielu ciekawych 
rzeczy odnośnie bankowości, przechowywania pieniędzy, 
cyberbezpieczeństwa. Następnie uczniowie zwiedzali 
Podkarpackie Centrum Nauki „Łukasiewicz”. Trzecim 
miejscem było zwiedzanie Aeroklubu Rzeszowskiego, 
gdzie uczniowie mieli okaję dowiedzieć się wielu 
informacji na temat budowy samolotu, a także usiąść za 
sterami prawdziwego samolotu.

Ewa Sęk

Nagroda III stopnia w konkursie Regionalnym 
Szkolne Kasy Oszczędności PKO BP.
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Szkoła Podstawowa w Dąbrowicy została laureatem 
konkursu „SKO dla szkół i nauczycieli” w edycji 
2022/2023. Zdobyliśmy Nagrodę III stopnia w etapie 
regionalnym. Konkurs SKO dla szkół i nauczycieli 
to rywalizacja, w której PKO Bank Polski nagradza  
laureatów, którzy z wielką pasją i profesjonalizmem 
realizują założenia programu edukacyjnego Szkolnych 
Kas Oszczędności. Uczniowie wykazali się wiedzą z 
wielu różnych dziedzin, jak również umiejętnościami 
takimi jak kreatywność, komunikacja, współpraca oraz 
rozwiązywanie problemów. Te kompetencje są niezbędne 
do funkcjonowania w codziennym życiu dzieci, jak i 
dorosłych. 
Część nagrody przeznaczyliśmy na zakup dwóch 
niszczarek do szkoły oraz upominków dla przedszkolaków 
do konkursu plastycznego „Mój przyjaciel Miś”, które 
sprawiły dzieciom ogromną radość. Pozostałe środki 
zostaną wykorzystane na potrzeby szkolne.

Ewa Sęk

250 lecie Komisji Edukacji Narodowej w Szkole 
Podstawowej w Dąbrowicy

Rok 2023 jest dla  polskiego szkolnictwa szczególnie 
ważny. 14 października minęło 250 lat od utworzenia 
Komisji Edukacji Narodowej – pierwszej w Polsce 
i zarazem w Europie państwowej centralnej władzy 
oświatowej. Ta ważna rocznica została wyjątkowo 
upamiętniona w Szkole Podstawowej w Dąbrowicy. 
Grono pedagogiczne pod kierunkiem pani dyrektor 
Joanny Serkiz przedsięwzięło szereg działań mających 
przybliżyć uczniom i rodzicom dokonania oraz znaczenie  
Komisji Edukacji Narodowej dla kształtowania serc i 
umysłów pokoleń Polaków.
Najmłodsi, uczniowie klas I-III wzięli udział w konkursie 
plastycznym pod hasłem „Szkoła moich marzeń”. Starsi, 
bardziej świadomi roli KEN w historii naszego państwa 
przystąpili do konkursu na prezentację multimedialną 

przedstawiającą kulisy powstania i znaczenie komisji 
w dziejach Polski. Zorganizowano również „Koncert 
Piosenki Szkolnej”, wystawę historyczną „Szkoła 
dawniej i dziś” oraz uroczystą, rocznicową akademię. 
Do przygotowania uroczystości zaangażował się również 
Samorząd Uczniowski, ponieważ dzień 14 października, 
dzień powstania Komisji Edukacji Narodowej uznawany 
jest jako święto szkoły, powszechnie nazywane Dniem 
Nauczyciela. To była sposobność dla uczniów, aby 
podziękować nauczycielom za ich wysiłek, poświęcenie 
i oddanie.
Dzień ten był również okazją do spotkania z 
przedstawicielami Rady Rodziców, którzy przekazali 
wiele ciepłych i ważnych słów oraz życzeń dla dyrekcji i 
grona pedagogicznego naszej szkoły.
Zespół nauczycieli przygotowujących uroczystość: 
Elżbieta Darnia, Paweł Deryło, Halina Kycia, Lucyna 
Pietrycha, Monika Szczypta.

E. Darnia

Mediacja jako technika budowania 
prawidłowych relacji

oraz tworzenia bezpiecznego 
i przyjaznego klimatu szkoły

Pod takim hasłem w Gminnym Centrum Kultury, Sportu 
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i Rekreacji w Kamieniu odbył się IX Kongres Mediatorów 
Szkolnych i Rówieśniczych, w którym uczestniczyli 
uczniowie naszej szkoły. Wydarzenie zorganizowane 
przez Podkarpackie Centrum Mediacji i Podkarpackiego 
Kuratora Oświaty w Rzeszowie zgromadziło ponad 350 
osób z 53 szkół nie tylko województwa podkarpackiego. 
W trakcie Kongresu przyszli mediatorzy wysłuchali wielu 
fascynujących prelekcji wygłoszonych przez specjalistów 
w dziedzinie mediacji, uczestniczyli w warsztatach z 
zakresu komunikacji empatycznej oraz z zakresu mediacji 
rówieśniczych prowadzonych przez certyfi kowanych 
mediatorów. Pozytywnie zmotywowani i przesiąknięci 
nowymi pomysłami przedstawiciele Szkolnego Klubu 
Mediatora z rozmachem podjęli działania promujące ideę 
mediacji oraz alternatywnych sposobów rozwiązywania 
konfl iktów w szkole, organizując Miesiąc Mediacji.
W związku z tym, że konfl ikty są wpisane w nasze życie 
i doświadczamy ich na co dzień w różnych relacjach 
oraz środowiskach członkowie Klubu przygotowali 
dla społeczności szkolnej inscenizację, w trakcie której 
przedstawili mediację jako najbardziej efektywny sposób 
rozwiązywania konfl iktów. Wzbogacony elementami 
muzycznymi występ miał za zadanie przybliżyć 
publiczności, źródła konfl iktu (na podstawie bajki A. 
Fredry „Paweł i Gaweł”) oraz sposoby likwidacji zatargów 
– rozprawę sądową (zakończona karą) i symulację 
mediacji (zakończona ugodą).
Dodatkowo w ramach obchodów Miesiąca Mediacji 
członkowie Klubu Mediatora popularyzując zalety 
mediacji, promowali porozumienie bez przemocy, a pani 
pedagog przeprowadziła pogadanki, podczas których 
wyjaśniła młodszym grupom naszej społeczności 
znaczenie słowa „mediacja” i przedstawiła korzyści 
płynące z tej formy rozstrzygania sporów. 

Koordynatorki: A. Juśko-Zygmunt, H. Kycia

Mistrzowie pędzla i pióra

Uczniowie naszej szkoły nie spoczywają na laurach i 
sukcesywnie z powodzeniem biorą udział w różnorodnych 

przedsięwzięciach. W ramach ogólnopolskiej kampanii 
„Zachowaj Trzeźwy Umysł” ph. „Rosnę zdrowo!” 
nasi podopieczni wykazali się niebywałym kunsztem 
artystycznym i używając pędzla oraz pióra, promowali 
zdrowy styl życia. Laureatami konkursu zostali: Ilona 
Jaworska z kl. V – w kategorii plakat i Sabina Mierucka 
z kl. VI oraz Izabela Kycia (absolwentka) – w kategorii 
praca literacka (wiersz).
Kolejnym ważnym wydarzeniem był Gminny 
Konkurs Poetycki pt. „Anielska Moc”, w którym naszą 
szkołę reprezentowało 11 uczniów. W uroczystości 
podsumowującej uczestniczyli nie tylko młodzi artyści, 
ale też miłośnicy kultury i sztuki. Podczas wieczoru 
poetyckiego zwycięzcy konkursu z dumą, wsłuchiwali 
się w słowa, które wyszły spod ich pióra i zostały 
zaprezentowane szerszej publiczności. Statuetkę i 
zaszczytny tytuł laureata zdobyła Julia Kubaj z kl. VI, zaś 
wyróżnienia powędrowały do Mikołaja Dynowca z kl. 
VII i Maksymiliana Ćwikły z kl. VIII. 
W konkursie „Bezpieczne wakacje 2023” na etapie 
powiatowym już kolejny raz z rzędu została doceniona 
praca plastyczna uczennicy kl. III Niny Kusej. W tym 
roku plakat dziewczynki został wyróżniony i nagrodzony 
pięknymi, wartościowymi nagrodami.

ŁH
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Szkoła dawniej i dziś

Jak zmieniała się szkoła? Jak uczyli się pradziadkowie, 
dziadkowie, rodzice? Z jakimi wyzwaniami musieli się 
zmagać dawni nauczyciele i uczniowie? Odpowiedzi na 
te i wiele innych pytań można było znaleźć na wystawie 
szkolnej „Szkoła dawniej i dziś”. W aurę dawnej klasy 
wprowadzały stare fotografi e, świadectwa, regulaminy, 
czasopisma, podręczniki i książki nawet sprzed kilkuset 
lat.
W szkole naszych pradziadków nie było tabletów, 
laptopów, robotów, kolorowych podręczników, a nawet 
długopisów czy zeszytów w kratkę. Natomiast doskonale 
znano liczydła oraz wiszącą na ścianie, budzącą ogólny 
postrach dyscyplinę. Szkoła na przestrzeni dziejów 
nieustannie się zmieniała i dzisiaj trudno wyobrazić sobie 
naukę bez dostępu do sieci internetowej, monitorów czy 
tablic interaktywnych. Na wystawie zetknęły się ze sobą 
dwa światy - przeszłość ustąpiła miejsca współczesności 
i poza cennymi pamiątkami z dawnych lat uczniowie 
obejrzeli zdjęcia przedstawiające współczesne wersje 
autorów lektur szkolnych wygenerowane przez sztuczną 
inteligencję.
Ekspozycja, która powstała w celu upamiętnienia 
250.  rocznicy utworzenia Komisji Edukacji Narodowej, 
cieszyła się ogromną popularnością wśród uczniów 

oraz nauczycieli i dla wielu z nich stała się inspiracją 
do poszukiwania informacji na temat dawnego życia 
szkolnego. Niesamowite wrażenie na zwiedzających 
wystawę wywarły, znalezione gdzieś na strychu i 
odkurzone, dawne pomoce naukowe: gramofon, maszyna 
do pisania, projektor fi lmowy oraz drobne pamiątki: 

pióra, kałamarze, tarcze, a nawet zeszyty szkolne. 
Uwagę zwiedzających przykuwały nie tylko interesujące 
opowieści, ale również fotografi e dokumentujące budowę 
kolejnych budynków szkolnych, charakterystyczne dla 
dawnych czasów kroje fartuszków oraz kroniki szkolne, 
w których można było znaleźć swoich bliskich. 
W aranżację galerii włączyli się pasjonaci historii, 
rodzice oraz uczniowie, którzy odpowiedzieli na apel 
organizatorów i udostępnili na czas trwania wystawy 
cenne pamiątki rodzinne. Dzięki zaangażowaniu lokalnej 
społeczności udało się odtworzyć niepowtarzalny klimat 
dawnej szkoły.

Halina Kycia

Mobilne Laboratoria Przyszłości z wizytą w naszej 
szkole

W czwartek 7 grudnia naszą szkołę odwiedziła ekipa 
Mobilnych Laboratoriów Przyszłości. Zaopatrzeni w 
zestawy okularów VR, kamerę i klocki Korbo edukatorzy 
wprowadzili uczniów klas IV – VI w niezwykły świat 
nowoczesnej technologii. Podczas dwugodzinnych 
warsztatów uczniowie mieli możliwość doświadczyć 
wirtualnej rzeczywistości, zapoznać się z zagadnieniami 
SI (sztucznej inteligencji) oraz budować kreatywnie z 
klocków Korbo. Mobilne Laboratoria Przyszłości to 
nauka i zabawa w jednym, a także wspaniała okazja dla 
uczniów do odkrywania technologii, rozwijania nowych 
zainteresowań i kreatywności. 

Urszula Kotulska
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 IX Kongres Mediatorów Szkolnych i Rówieśniczych. 
Uczennice naszej szkoły w dniu 26.09.2023 roku, 
uczestniczyły w Kamieniu w IX KONGRESIE 
MEDIATORÓW SZKOLNYCH I RÓWIEŚNICZYCH– 
„Mediacja jako technika budowania prawidłowych 
relacji oraz tworzenia bezpiecznego i   przyjaznego 
klimatu szkoły”.  Celem konferencji była prezentacja 
metod rozwiązywania sporów, wyposażenie mediatorów 
w wiedzę na temat sposobów rozwiązywania konfl iktów, 
integracja środowiska mediatorów, prezentacja dorobku 
Szkolnych Klubów Mediatorów Rówieśniczych. 

Dzień Edukacji Narodowej – „Ekspres do Wiedzy” 
Dzień 12.10.23 r. był wyjątkowy w naszej szkole. Tego 
dnia obchodziliśmy 250 rocznicę powołania Komisji 
Edukacji Narodowej. Uroczyste obchody 250 - lecia 
powstania KEN były także wyrazem wdzięczności 
wobec nauczycieli. Uczniowie klasy IVA i IVB z paniami 
M. Kordas i M. Wolanin przygotowali akademię pod 
hasłem: „250 rocznica utworzenia KEN - Express do 
wiedzy” -  montaż słowno – muzyczny zainspirowany 
„Lokomotywą” – J. Tuwima. 

Międzynarodowy Dzień Kropki w przedszkolu We 
wrześniu przedszkolaki z grupy Muchomorek obchodziły 
„Międzynarodowy Dzień Kropki”. Jest to święto 
kreatywności oraz umacniania odwagi we własne siły i 
możliwości. Przedszkolaki poznały historię dziewczynki 
o imieniu Vashti. Tego dnia dzieci oraz panie miały na 
sobie ubrania w kropki. Poprzez różne zabawy i konkursy 
rozwijały swoje zainteresowania i ukryte potencjały. 
Renata Iskra

Światowy Dzień Zdrowia Psychicznego, 10 
października  obchodziliśmy w naszej szkole  Światowy 
Dzień Zdrowia Psychicznego. Jest to dobra okazja, aby 
poruszyć tak ważny temat jak zdrowie psychiczne oraz 
dowiedzieć się, jak o nie dbać i jak wspierać innych w 
tym zakresie. Celem organizacji tego dnia w naszej szkole 
była promocja zdrowia psychicznego i zwrócenie uwagi 
na problemy natury psychicznej. R. Tokarz, A. Śliwa.

Tydzień Mediacji 19.10.23 r. obchodziliśmy 
Międzynarodowy Dzień Mediacji, podczas   którego 
mediatorki pod kierunkiem p. M. Kordas,  przygotowały 
gazetkę na temat mediacji oraz założeń Porozumienia 
bez Przemocy. Przypomniały, czym jest mediacja, 
jakie są korzyści wypływające z pokojowego sposobu 
rozwiązywania konfl iktów i zaprosiły do udziału 
w mediacjach. Mediatorki zachęciły też uczniów 
do korzystania ze  Skrzynki zaufania.   Uczennice 
kl. 7 odwiedziły świetlicę szkolną, aby przybliżyć 
uczniom język żyrafy i język szakala. M. Kordas, A. Śliwa
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Powiatowy Przegląd Twórczości Nauczycieli 10 
października br. w Muzeum Ziemi Leżajskiej  odbył się 
wernisaż Powiatowego Przeglądu Twórczości Nauczycieli. 
Wernisaż otwierał wystawę czasową prezentującą 
prace nauczycieli. Naszą szkołę reprezentowały panie: 
Małgorzata Sztyrak - ikony, Jolanta Szal – Mach - 
kaligrafi a i poezja, Magdalena Podobińska - poezja, 
proza, fotografi a, grafi ka, rysunek.

Podkarpackie Centrum Nauki „Łukasiewicz” w 
naszej Szkole 8 listopada br. Szkołę Podstawową w 
Kuryłówce odwiedzili przedstawiciele Podkarpackiego 
Centrum Nauki „Łukasiewicz”. Celem tego spotkania 
było krzewienie wśród uczniów zamiłowania do 
nauki. Uczniowie mogli samodzielnie wykonywać 
doświadczenia, rozwiązywać zagadki z różnych dziedzin. 
Komponowali fragmenty muzyki, fi lmu animowanego, 
obserwowali i doświadczali, jak działa „lej grawitacyjny”, 
zapoznawali się z cyklem rozwojowym drzew. 

21.11. br. obchodziliśmy w naszej szkole Światowy Dzień 

Życzliwości i Pozdrowień. W holu szkoły można było 
skorzystać z  Loterii  Życzliwości. Wszyscy chętnie   brali 
udział   w losowaniu życzliwych haseł. Można było 
również zamieścić życzenia lub pozdrowienia na 
Tablicy życzeń i pozdrowień. Poznaliśmy także wyniki 
plebiscytu  Najżyczliwsza koleżanka, Najżyczliwszy kolega  
w klasie. M. Kordas, A. Burda,

Wycieczka klasy VII do Centrum Nauki „ŁUKASIEWICZ” 
Klasa VII wraz z wychowawczynią p. B. Łuszczak 
i p. J. Marczak Szpyt uczestniczyła w wycieczce do 
Podkarpackiego Centrum Nauki „ Łukasiewicz”. 
Jest to ośrodek popularyzujący naukę powiązaną 
z inteligentnymi specjalizacjami województwa, w 
tym z lotnictwem, kosmonautyką, informatyką i 
telekomunikacją oraz szeroko rozumianą jakością życia. 
Nie jest to muzeum! B. Łuszczak

Światowy dzień Tabliczki mnożenia 17 listopada już od 
samego rana na uczniów czekały niespodzianki w postaci 
gier i zabaw o tematyce matematycznej. Obchodziliśmy 
bowiem XIII edycję Światowego Dnia Tabliczki 
Mnożenia. Gazetka, stacje z zadaniami, zabawy z kartami 
Grabowskiego oraz konkursy uatrakcyjniły piątkowy 
dzień. Naucz. matematyki 
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Międzynarodowy Dzień Praw Dziecka w naszej szkole. 
20 listopada to szczególny dzień – rocznica uchwalenia 
Konwencji o prawach dziecka. Możemy uświadamiać 
wszystkim, że prawa dziecka są ważne. Jest to też dzień 
okazywania solidarności i wsparcie wszystkim dzieciom 
na świecie, których prawa są naruszane. To radosny 
dzień, ale z poważnym przesłaniem. R. Tokarz, A. Śliwa 

19 Dni przeciw przemocy „10 sekund by powiedzieć 
STOP PRZEMOCY!” W ramach tej akcji przedstawiono 
prezentacje dla klas 4 - 8 z pedagogiem i psychologiem 
szkolnym. A. Śliwa i R. Tokarz.

Mamy laureatkę Gminnego Konkursu Poetyckiego! 
24.11.br w Szkole Podstawowej w Brzyskiej Woli odbyło 
się podsumowanie Gminnego Konkursu Poetyckiego ph. 
„Anielska moc”, którego celem było m.in. promowanie 
talentów poetyckich i popularyzowanie amatorskiej 
twórczości literackiej. Jedną z laureatek tego konkursu 
została Oliwia Cichoń, uczennica kl.5a. Gratulujemy i 
życzymy sukcesów literackich. M. Kordas

Czytamy z sercem 29 września przypada Ogólnopolski 
Dzień Głośnego Czytania oraz Światowy Dzień  Serca. 
Nasza szkoła wzięła udział w ogólnopolskiej 
akcji  „Czytamy z sercem”,  której celem jest nie tylko 
promocja literatury i czytelnictwa oraz poszerzanie 
wiedzy na temat budowy, funkcjonowania, chorób i 
symboliki serca, a także propagowanie zdrowego stylu 
życia . J. Marczak - Szpyt

Festiwal Piosenki Harcerskiej i Turystycznej „HiT” W 
dniach 1-3 grudnia w domu kultury w Nowej Sarzynie 
odbył się XIX Festiwal Piosenki Harcerskiej i Turystycznej 
„HiT”. Wzięliśmy w nim udział jako 24 Drużyna Harcerska 
„Trzy Mróweczki” z gminy Kuryłówka, do której należą 
m. in. uczniowie naszej szkoły oraz mieszkaniec naszej 
gminy P. Pokora. Zaprezentowaliśmy się tam z dwiema 
piosenkami „Ballada Rajdowa” i „Jam”. Na Hicie dzięki 
piosence „Jam” udało nam się wyśpiewać drugie miejsce. 
Jesteśmy z siebie dumni i mamy nadzieję, że to dopiero 
początek naszej przygody z Hitem.

Instytut Badań Edukacyjnych „Laboratoria 
Przyszłości.

W dniu 07.12.2023 Uczniowie klas IV-VI brali udział 
w warsztatach w ramach programu rozwijania Szkolnej 
Infrastruktury oraz umiejętności podstawowych 
i przekrojowych dzieci i młodzieży - laboratoria 
przyszłości, którym założeniem jest budowanie 
kompetencji kreatywnych i technicznych wśród uczniów 
z tzw. kierunków STEAM, czyli nauka, technologia, 
inżynieria, sztuka oraz matematyka.

Certyfi katy Jakości Kształcenia Miło nam 
poinformować, że Szkoła Podstawowa w Kuryłówce 
kolejny raz otrzymała  Certyfi kat Jakości Kształcenia. 
Na języku angielskim i niemieckim pracujemy z 
programem InstaLing dla Szkół w klasach 7 i jak dotąd 
otrzymaliśmy kilkanaście certyfi katów, -   Złotych  dla 
szkolnych koordynatorów innowacji - p.  J. Marczak Szpyt 
oraz M. Podobińskiej. Pracę z ‘instalingiem” podjęła też 
pani B. Łuszczak oraz   pani M. Kordas   klasie 4b.   M. 
Podobińska

Miasteczko Św. Mikołaja Wycieczka do Cieszanowa 
klas czwartych Tym razem było inaczej, to nie Mikołaj 
przyszedł do dzieci, ale to dzieci odwiedziły Miasteczko 
św. Mikołaja. Takie atrakcje towarzyszyły uczniom klas 
IV, którzy wraz z opiekunkami p. M. Wolanin i p. M. 
Kordas oraz z P. Dyrektor J. Pają i p. J. Mach udali się 
na wycieczkę do Cieszanowa. Mimo kiepskiej i ponurej 
aury, szybko ocieplił nas widok Pani Mikołajowej, która 
zaprosiła nas do magicznego miejsca. J. Mach
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Spotkanie z POLICJĄ  

 zostało zorganizowane dla uczniów klas 4-8 spotkanie 
dotyczące praw i obowiązków młodego człowieka oraz 
odpowiedzialności prawnej. 

Kiermasz    Bożenarodzeniowy 

 w naszej szkole odbył się Kiermasz Bożonarodzeniowy. 
Do organizacji zaprosiliśmy wszystkie oddziały szkolne i 
przedszkolne. Przedstawiciele klas przygotowali produkty 
na kiermasz (pierniczki, ciasteczka, babeczki, ozdoby 
świąteczne, np. bombki, aniołki, stroiki, wianki na drzwi, 
ozdoby szydełkowe itp. wykonane własnoręcznie).



42

                 Dar i tajemnica

Spektakl Słowno-Muzyczny „Dar i tajemnica”, powstał 
z okazji 100 rocznicy urodzin Papieża – Polaka Jana 
Pawła II. Projekt upamiętnia osobę naszego Wielkiego 
Rodaka jako kogoś kto rozumiał ludzi i ich problemy i był 
blisko tych, którzy znajdowali się w potrzebie. Mieliśmy 
wyjątkowe szczęście by wysłuchać go 12 października w 
kościele parafi alnym w Kuryłówce. Wystąpił w nim znany 
polski aktor – Jerzy Zelnik, wokalista Mateusz Mijal i 

pianista Wojciech Świętoński. Program wydarzenia 
składał się z tekstów autorstwa Ojca Świętego, w tym: 
wątki autobiografi czne z książki „Dar i Tajemnica”, 
wiersze I „Tryptyku Rzymskiego”, niektóre myśli 
z wywiadu rzeki „Przekroczyć próg nadziei” oraz 
fragment Listu do artystów. Wydarzenie to było duchową 
ucztą pobudzającą do refl eksji na temat życia, śmierci i 
wiary, a przypomnienie słów naszego wielkiego papieża 
niewątpliwie przywołało wspomnienie jego pontyfi katu.

                    Wycieczka Orkiestry
Ostatnia piękna, chociaż chłodna niedziela w 

tym roku. 15 października wybraliśmy się z Orkiestra 
dętą GOK na wycieczkę, tym razem wybór padł na 
kilka punktów Jury krakowsko-częstochowskiej. Plan 
był ambitny, startujemy bladym świtem o 5.00 i musimy 
wrócić ok. 20.00, tak by dorośli mogli zagłosować w 
wyborach parlamentarnych, które właśnie wtedy się 
odbywały. 

Pierwszy punkt to Jaskinia Łokietka w Ojcowie, 
podejście lekko pod górkę i tu pojawiają się pierwsze 
problemy, …oj słaba ta nasza młodzież…, dziadki idą jak 
burza. Koniec końców w jaskini jesteśmy w komplecie. 
Następnie zamek w Pieskowej Skale z Maczugą Herkulesa 
i na obiad do miasta Gwarków czyli Olkusza. Rosół, 

Peregrynacja obrazu Najświętszego Serca Pana Jezusa
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schabowy na cały talerz, ziemniaczki, właśnie tego było 
nam trzeba. Czas na koncercik na Olkuskim rynku, ludzi 
średnio, ale kiedy zagraliśmy zrobiło się całkiem gwarnie 
i jeszcze prawdziwa niespodzianka. Spotykamy byłego 
mieszkańca Jastrzębca, który tam mieszka, zaskoczenie 
ogromne dla nas i dla pana, ależ miło… Gonimy dalej, 
przed nami Pustynia Błędowska ewenement w skali 
Europy i możemy spokojnie wracać. Intensywnie, 
aktywnie, szybko, ale nikt nie narzeka – warto było.

        
  goklp

                  W archidiecezji przemyskiej 18 września 
br. rozpoczęła się peregrynacja obrazu Najświętszego 
Serca Pana Jezusa. Miejscem inauguracji stała się parafi a 
pw. Bożego Ciała w Jarosławiu,  natomiast zakończenie   
przewidziano na 1 marca 2025 roku w Strachocinie. 
Czas peregrynacji staje się doskonałą okazją do poznania 
historii  poszczególnych parafi i oraz prowadzonego w 
nich duszpasterstwa, stad też na antenie Radia Fara jest 
prezentowany cykl audycji poświęconych peregrynacji. 

W uroczystym powitaniu obrazu Najświętszego Serca 
Pana Jezusa w dniu 23 października br. w parafi i Brzyska 
Wola wzięła udział Orkiestra Dęta Gminnego Ośrodka 
Kultury w Kuryłówce, która zapewniła oprawę muzyczną 
mszy. Dzień później taka sama uroczystość z udziałem 
Orkiestry odbyła się w parafi i Tarnawiec.                                       

                                                                                  goklp

Peregrynacja obrazu Najświętszego Serca Pana Jezusa
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Wielkosobotnie granie Męki Pańskiej w paraf�  Kolonia Polska

14 listopada miała miejsce premiera dokumentu 
pokazującego tradycje i zwyczaje Wielkanocne w Parafi i 
Kolonia Polska. Materiał został nagrany wiosną br. podczas 
Świąt Zmartwychwstania Pańskiego przez etnografów z 
Muzeum Okręgowego i  Muzeum Etnografi cznego im. F. 
Kotuli w Rzeszowie. Tytuł dokumentu to „Wielkosobotnie 
granie Męki Pańskiej w parafi i Kolonia Polska.  
Mieszkańcy Kolonii Polskiej, Dąbrowicy, Słobody i tej 
części Cieplic, która należy do parafi i bardzo licznie 
przybyli na projekcję. Słowo wstępne wygłosili proboszcz 
parafi i Kolonia Polska ks. Piotr Piechuta oraz panie 

reprezentujące Muzeum Elżbieta Dudek-Młynarska i 
Magdalena Fołta, które podkreślały unikatowość tego 
zwyczaju i otwartość ludzi biorących w nim udział. 
Dokument prawdopodobnie zostanie zgłoszony do 
ogólnopolskiego przeglądu fi lmów etnografi cznych.

W marcu 2024 r. będzie miał premierę 
na konferencji w Rzeszowie, a następnie zostanie 
udostępniony w sieci.  

goklp

Kultura to nie tylko bakterie w 
jogurcie;)  

Mówisz: Dzień Działacza Kultury. Myślisz: 
święto pracowników domów kultury, bibliotek, galerii 
sztuki, muzeum, itp. Nic bardziej błędnego, to przede 
wszystkim święto ludzi, którzy działają w kulturze, są 
członkami zespołów lub twórcami indywidualnymi, 
wśród których zapewne są pracownicy. Nie można 

zapomnieć o wszystkich naszych partnerach: lokalnych 
organizacjach, instytucjach, szkołach, stowarzyszeniach 
czy przedsiębiorcach wspierających życie kulturalne. 
Wszyscy zasługujemy na szacunek i uznanie, nie tylko Ci 
których widać na scenie, a przede wszystkim widownia, 
bo to dla Was tworzymy. 
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W Gminie Kuryłówka DDK obchodzony 
jest po zakończeniu głównych imprez plenerowych, 
u progu nowego roku kulturalnego. Tradycyjnie już 
rok kulturalny obfi tował w wiele różnych wydarzeń, 
na których prezentowały się różne grupy działające w 
dziedzinie kultury, więc liczba świętujących również była 
imponująca. Swoją obecnością zaszczycili nas również 
przedstawiciele władz samorządowych oraz jednostek 
i instytucji z nami współpracujących. Ważnymi 
postaciami spotkania byli członkowie grup, które 
bardzo mocno angażują się w stałe formy działalności 
Gminnego Ośrodka Kultury, mam tu na myśli członków 
chóru męskiego, orkiestry dętej i zespołu wokalnego „Na 
obcasach”, kapeli „Wiemy o co chodzi” oraz solistów. 
To dzięki ich obecności rocznice świąt patriotycznych, 
uroczystości kościelne czy okolicznościowe obchodzone 
są z wielkim rozmachem. Świętowali z nami również 
poeci, członkowie kabaretu, komendanci Straży 
Grobowych, prezesi klubów sportowych i jednostek 
OSP, nasi dzielnicowi, wolontariusze i  emerytowani 
pracownicy instytucji kultury. Bardzo ucieszyła nas 
obecność przedstawicieli sponsorów, którzy wspierają 
działalność kulturalną, szczególnie nasze fl agowe imprezy 
czyli Klamot i Pokazy Drwali. Gościliśmy również 

Zespoły Śpiewacze Jarzębina z Kuryłówki i Ożanny, 
Kalina z Kolonii Polskiej i KGW ze Słobody, nie mogło 
zabraknąć starostów dożynkowych oraz Kół Gospodyń 

Wiejskich, które biorą aktywny udział w Prezentacjach 
kulinarnych Smaczne bo Nasze i Bazar Smaków.
Cała  uroczystość została przygotowana przez 
pracowników Gminnego Ośrodka Kultury oraz Biblioteki, 
którzy dbają by uroczystość miała odpowiednią oprawę 
i klimat. Na zakończenie dyrektor GOK oraz pani 
Wójt z okazji Dnia Działacza Kultury złożyli najlepsze 
życzenia wszystkim członkom zespołów, twórcom 
indywidualnym, kołom gospodyń, animatorom życia 
kulturalnego, pracownikom i współpracownikom. 
Podziękowali za trud i pracę na rzecz rozwoju kultury 
lokalnej. 

Stało się tradycją, że podczas Dnia Działacza Kultury 
wręczane są nagrody Wójta Gminy Kuryłówka w 
dziedzinie kultury, które na wniosek dyrektora GOK i 

kierownika GBP w tym roku otrzymali:

Cecylia Staroń jest pracownikiem z ponad 40 letnim 
stażem, pracę w Gminnej Bibliotece Publicznej w 
Kuryłówce - Filia Brzyska Wola rozpoczęła w 1983 
roku na stanowisku młodszy bibliotekarz. Podczas 
swojej pracy zawodowej zmierzyła się z pracą w różnym 
środowisku lokalnym zarówno w Filii Brzyska Wola 
oraz Filii Dąbrowica. Pani Cecylia to osoba otwarta i 
pozytywnie nastawiona do ludzi, dzięki tym cechom ma 
znakomity kontakt z czytelnikiem i jest bardzo lubiana 
przez współpracowników. To również osoba znana z 
poczucia humoru, a czasami ciętej riposty. W ubiegłym 
roku przeszła na emeryturę, ale nadal z nami pracuje i 
prowadzi działalności fi lii w Brzyskiej Woli.
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Sylwia Wojnar pracę w Gminnym Ośrodku Kultury w 
Kuryłówce rozpoczęła w 2017 roku jako dyrygent chóru 
męskiego. Podczas dotychczasowej pracy zawodowej dała 
się poznać jako osoba niezwykle ambitna i wymagająca 
zaangażowania nie tylko od swoich podopiecznych, 
ale przede wszystkim od siebie. Jej opracowania-
aranżacje utworów są ambitne i dopracowane w każdym 
szczególe. Nie ma znaczenia czy jest to repertuar 
poważny, rozrywkowy czy frywolny. Jest również 
osobą mającą poczucie humoru, lubiącą żartować, a 
swoich podopiecznych traktuje po partnersku. Praca w 
naszym Ośrodku jest zajęciem dodatkowym, natomiast 
na co dzień jest przede wszystkim pedagogiem. Jej 
pasją jest gra aktorska w spektaklach operowych, na 
których członkowie chóru mieli przyjemność bywać i 
podziwiać kunszt aktorski i wokalny. Zespół wokalny 

„Na obcasach” powstał z inicjatywy dyrektora GOK w 
październiku 2019 roku. Impulsem do jego założenia 
był zbliżający się koncert z okazji Narodowego Święta 
Niepodległości. Podczas pierwszego koncertu grupa 

liczyła 17 osób z terenu Gminy Kuryłówka, od samego 
początku panie bardzo chętnie uczestniczyły w próbach 
i koncertach. Niestety wiosną 2020 roku wybuchła 
pandemia Covid-19 i działalność zespołu została nieco 
ograniczona. Zespół podobnie jak cały ośrodek musiał 
przenieść swoją działalność do Internetu. Okazało się, że 
to żaden problem, tak powstały „teledyski” Nikodem w 
towarzystwie kapeli „Wiemy o co chodzi” oraz pastorałka 
Pastuszkowie bracia mili, wykonana wspólnie z chórem 
męskim. Dzisiaj trudno sobie wyobrazić takie imprezy 
jak Spotkanie z folklorem, Dożynki Gminne, Pokazy 
Drwali czy koncerty patriotyczne i spotkania z  kolędą 
bez udziału tego zespołu.

Marek Latawiec pracę w Gminnym Ośrodku Kultury 
rozpoczął w 1998 roku na stanowisku instruktor tańca. Od 
początku swojej pracy aktywnie włączał się w działalność 
różnych form nie tylko tanecznych. Jest inicjatorem 
założenia przy Orkiestrze Dętej sekcji Mażoretek, które 
powstały w 2002 roku i nieprzerwanie towarzyszą 
orkiestrze przy różnego rodzaju uroczystościach 
kształtując pozytywny wizerunek Ośrodka. Należy 
nadmienić, że podnosi swoje kwalifi kacje i umiejętności 
zawodowe, które są niezbędne w pracy w instytucji 
kultury, mam tu na myśli umiejętności fotografi czne czy 
akustyczne. Należy dodać, że od 2019 roku jest osobą 
odpowiedzialną za skład kwartalnika Kuryłowskie 
Wieści. 

    dyrektor GOK Leszek Połeć
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Koncert Pieśni Patriotycznych -11 Listopada 2023
Ktoś kiedyś powiedział, że nasze główne Święto 
Narodowe powinno być obchodzone w maju, 
najpiękniejszym miesiącu w roku. Bo to radosny czas, 
kiedy wszystko budzi się do życia, tak jak w ten dzień 
sprzed ponad wieku, kiedy do polskich serc i domów 
zapukała niepodległa Polska. Ta wyśniona, wymarzona 
przez trzy pokolenia Polaków.

W hołdzie Ojczyźnie i poległym żołnierzom tamtych 
lat odbył się przepiękny koncert w Gminnym Ośrodku 
Kultury w Kuryłówce. W szary listopadowy wieczór 
sala wypełniła się po brzegi. Jesienna scenografi a z 
pięknym Orłem Białym w tle tworzyła niepowtarzalny 

klimat zadumy i oczekiwania. Orkiestra dęta pod batutą 
Szymona Połcia wykonuje instrumentalną wersję „Roty” 
M. Konopnickiej. Jest to wstęp do rozpoczęcia koncertu. 
Pani Wiesia swoim spokojnym, delikatnym głosem 
wprowadza nas słuchaczy w klimat tamtych wydarzeń 
sprzed lat i zapowiada kolejnych wykonawców. W tym 
roku organizatorzy postawili na występy zespołowe. 
Zespół Kalina i Jarzębina połączyły siły i wspólnie 
wykonały dwa utwory – Rozkwitały pąki białych róż i 
Mowa ojczysta. 
Pani Karolina przygotowała jak zwykle wspaniale dużą 
grupę dzieci, idealnie dopasowując repertuar do  ich 
możliwości wokalnych. Dziecięca radość i duma wprost 
tryskała z wykonywanych przez nich utworów.  Starsze 
pokolenie słuchając piosenki Witaj Zosieńko mogło 
sobie przypomnieć czasy PRL i festiwal w Kołobrzegu. 
Chór Męski w tym roku zachwycił. Postawił na bardzo 
ambitne utwory np. Hymn Smutno mi Boże J. Słowackiego, 
czy przejmującą opowieść muzyczną o rodzinie Ulmów. 
Wielkie brawa dla panów oraz Gabrysi, która wystąpiła 
gościnnie z zespołem  i pod dyrekcją Pani Sylwii Wojnar.
Wdzięk, szyk, uroda i piękne głosy to znak rozpoznawczy 
dziewczyn z zespołu ”Na obcasach” . Szczególnie 
przypadło mi do gustu wykonanie utworu pt. „ Pamiętaj 
o tym wnuku”.
W całość koncertu doskonale wkomponowała się nasza 
niezawodna orkiestra dęta wykonując pieśni: Marsz I 
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korpusu, Serce w plecaku czy Deszcz jesienny.
Jedyną solistką tego wieczoru była Magdalena Pietrycha” 
Tu wszędzie jest moja Ojczyzna”- to tytuł piosenki, którą 
wykonała jak rasowa piosenkarka. Myślę, że p. Aneta 
Łastik  (pierwsza wykonawczyni tej piosenki)  byłaby 

z niej dumna. Dziękujemy za utwory wspominające 
poległych i nawołujące do pamięci o czasach walki o 
niepodległą. Pozwoliły nam poczuć klimat dni, kiedy 
słowo wolność było cenniejsze niż krew. Na koniec 
przetoczę jeszcze słowa Marszałka Piłsudskiego:
,,Mamy Orła Białego, szumiącego nad głowami, 
mamy tysiące powodów, którymi serca nasze cieszyć 
możemy…” Cieszmy się więc, że żyjemy w wolnej 
Polsce! Cieszmy się, że mamy tak zdolnych młodych i 
starszych ludzi, którzy chcą się angażować we wszystkie 
przedsięwzięcia jakie prowadzi Ośrodek Kultury w 
Kuryłówce.

gbpcs
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Ps. Dodajmy, że nasze uroczystości to nie tylko 
koncerty, 11 listopada rozpoczęliśmy juz o godz. 
12.00 akcją Niepodległa do Hymnu, następnie o godz. 
16.00 Msza święta w intencji Ojczyzny, po której 
złożono wieńce i wiązanki kwiatów przed Pomnikiem 
Niepodległościowym w centrum Kuryłówki.

Dziękuję wszystkim, którzy w jakikolwiek sposób 
przyczynili się do godnych obchodów 105. Rocznicy NŚN 
w naszej gminie. Zespołowi wokalnemu Pięcionutka, 
Orkiestrze Dętej, zespołowi wokalnemu Na Obcasach, 
chórowi męskiemu z którym gościnnie wystąpiła 
skrzypaczka Gabriela Niemczak, ZŚ Jarzębina i Kalina 
oraz waszym opiekunom muzycznym, ponadto solistce 
Magdalenie Pietrycha i autorce komentarza Wiesławie 
Zagaja.

Współorganizatorom: Gmina Kuryłówka, Parafi a 

Tarnawiec, OSP Kuryłówka, Kompanii Honorowej OSP 
z terenu gminy oraz MDP w Kuryłówce za inicjatywę 
– Niepodległa do Hymnu. Miłym akcentem była 
grochówka przygotowana bezpłatnie przez Gospodę u 
Więcławów dla wszystkich osób, którzy włączyli się w 
akcję Niepodległa do hymnu. Pocztom Sztandarowym 
ze szkół i jednostek OSP oraz delegacjom wieńcowym z 
Urzędów, Szkół, Instytucji, Stowarzyszeń i zakładów pracy. 
Dziękuję Policji oraz OSP za zabezpieczenie uroczystości 
oraz pani Annie Paul za pomoc organizacyjną, dzięki 
czemu pomnik mógł przybrać narodowe barwy. W 
sposób szczególny dziękuję Państwu mieszkańcom naszej 
gminy i gościom za przybycie, docenienie pracy i talentu 
artystów, którzy przed państwem wystąpili. Wszystkim 
pracownikom Ośrodka Kultury i Biblioteki, którzy 
pracowali m.in.: przy technice, scenografi i, kostiumach, 
realizacji dźwięku i światła. 

Wszystkim dziękuję i gratuluję - Leszek Połeć - dyrektor GOK

Tegoroczny koncert niepodległościowy miał dwie odsłony. 
Pierwsza odbyła się zgodnie z kalendarzem wydarzeń 11 
listopada w Kuryłówce, natomiast druga nieplanowana 
wcześniej miała miejsce 19 listopada w Brzyskiej Woli, 
gdzie przybyliśmy na zaproszenie proboszcza Parafi i 
Brzyska Wola ks. Waldemara Pastuszaka.

Podczas mszy orkiestra dęta Gminnego Ośrodka Kultury 
zagrała pieśni, które jednocześnie były zapowiedzią tego 
co miało wydarzyć się tuż po jej zakończeniu. Ksiądz już 
tydzień wcześniej  zachęcał parafi an by przyjść i posłuchać 
pieśni patriotycznych tworzonych w różnych okresach 
naszej historii. Były pieśni powstańcze, wojenne, z okresu 

komunizmu ale również współczesna pieśń nawiązująca 
do beatyfi kacji rodziny Ulmów. Niektóre żywe, skoczne, 
pełne werwy, ale również takie, które skłaniały do 
refl eksji, zadumy, wzruszenia. Po zakończeniu koncertu 
pełny kościół parafi an nagrodził artystów rzęsistymi 
brawami, natomiast ks. Waldemar skierował do nas wiele 
ciepłych słów dziękując wszystkim zaangażowanym w 
koncert oraz zapraszając z kolejnymi koncertami. Jedno 
wiemy na pewno, dla takiej publiczności warto wrócić. 

W koncercie wystąpiły: orkiestra dęta, zespół wokalny 
Na obcasach, chór męski z towarzyszeniem skrzypaczki 
Gabrieli i solistka Magdalena. 

goklp
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Festiwal Piosenki Mikołaj 2023

Finał tegorocznego Mikołaja odbył się 10 grudnia br. 
w sali widowiskowego Gminnego Ośrodka Kultury 
w Kuryłówce. Do konkursu zgłosiło się 29 młodych, 
zdolnych wokalistów z Gminy Kuryłówka, dlatego 
organizatorzy przeprowadzili przesłuchania konkursowe. 
Przesłuchania z oceną wykonania i przyznaniem miejsc 
odbyły się  w czwartek 7 grudnia, ale trzymane były w 
tajemnicy. Jury w składzie Ewelina Sokal, Agnieszka 
Śliwa, Dawid Socha do gali fi nałowej zakwalifi kowało 15 
uczestników w 3 kategoriach wiekowych.
Jak wspomniałem organizatorzy wyniki znali wcześniej, 
ale uczestnicy nie, więc nadal musieli się starać walcząc 
o najcenniejszą z nagród - nagrodę publiczności. 
Laureatem została Hania Borek, która otrzymała 
słonia ratownika – ufundowanego przez OSP im. Józefa 
Szczęsnego w Kuryłówce. Mieliśmy także niespodzianki 
dla widzów, ośmiu szczęśliwców wylosowało karnety 
m.in.: na Pizzę w Pizzerii Słoneczna California, zjazdy 
Tyrolką w Małej przystani na lato w Ożannie, do fryzjera 
męskiego Mr. Blues Barber w Leżajsku oraz pierniczki 
od Koła Gospodyń Wiejskich w Kuryłówce. Dziękujemy 
naszym partnerom za wsparcie.
Po zakończeniu prezentacji wokalistów został 
rozstrzygnięty Gminny Konkurs Ortografi czny „Mistrz 
Ortografi i 2023” w tym roku skierowany do nas 
wszystkich, w którym zwyciężyła Justyna Kowal.
Oto wyniki naszego Festiwalu
w kategorii I: 
I miejsce – Emila Mierucka 
II miejsce – Julian Szpetnar 
III miejsce – Alicja Błońska 
Wyróżnienia - Hanna Borek, Kornelia Małysa i 
Aleksandra Nowak
w kategorii II: 
I miejsce – Kacper Koba 
II miejsce – Aleksandra Karoń 
III miejsca – Julia Borek i Natasza Kotuła 
Wyróżnienia – Sabina Mierucka i Tymoteusz Miś
w kategorii III: 
I miejsce – Oliwia Szczypta 
II miejsca - Michalina Murzańska i Zofi a Szpetnar
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to nazwa  XI Gminnego Dyktanda  o tytuł Mistrza 
Ortografi i, w kategorii open. Jaki był tegoroczny 
sprawdzian?...  chyba trudny, ale i z dużą dawką 
humoru. Mamy nadzieję, że uczestnicy dobrze się bawili. 
Przedstawiamy Państwu mały wycinek tekstu, z którym 
mieli poradzić sobie uczestnicy - „Jak bardzo cenimy 
sobie swoją prywatność? Mogłoby się wydawać, że rzecz 
to arcycenna i strzeżemy jej zajadle niczym Cerber bram 
Hadesu. Jak powiedział profesor Zbigniew Mikołejko: 
„Prywatność to jeden z największych wynalazków 
cywilizacji. Mamy prawo do swoich tajemnic.” Nie sposób 
z tą, na pewno nie naprędce poczynioną, konstatacją 
dyskutować, ale warto na własną rękę przyjrzeć się 
zagadnieniu „mędrca szkiełkiem i okiem”. Pójdźmy 
zatem dalej w naszych quasi-fi lozofi cznych rozważaniach 

i udajmy się w najlepszą możliwą przestrzeń niby-
badawczą, jaką są media społecznościowe…”.

I tak 17 listopada o godzinie 17-tej rozpoczęliśmy nasze 
dyktando. Pan dyrektor witając uczestników zaznaczył, 
iż stanowią oni 0,23% ludności gminy Kuryłówka i 
życzył przysłowiowego połamania pióra. Patrząc na 
zebranych można było zauważyć u niektórych lekkie 
zdenerwowanie, u innych podekscytowanie, a jeszcze 
u innych totalny luz. Pani Natalia (autorka tekstu i 
zarazem jednoosobowe Jury) swoim spokojnym głosem 
rozpoczęła czytanie tekstu. Po napisaniu przez zebranych 
dyktanda nastąpiła jego  ortografi czna analiza, a było przy 
tym dużo żartów i śmiechu. Nie zabrakło uwiecznienia 
tego sympatycznego wydarzenia na pamiątkowym 
zdjęciu. Po kilku dniach skrupulatnego sprawdzenia prac 
ogłosiliśmy zwycięzcę - Mistrzem Ortografi i 2023 roku 
została Justyna Kowal – Gratulacje!! 

gbpwz

PRYWATNOŚĆ  NA OPAK, 
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Jak ten rok szybko minął !!!

 I już jesień, w naszym kole to głównie czas przygotowań 
świątecznych, ale jest też czas na inne sprawy. 
25 października do naszej Parafi i z wizytą przyjechała 
młodzież   z   Zespołu Szkół im. Księdza Stanisława 
Szpetnara z Krosna. Przyjechali na grób swojego 
Patrona, naszego Rodaka, który znajduje się w 
Kaplicy w tzw.  Grocie w Kolonii Polskiej. Nasze Panie 
ugościły uczniów gorącymi napojami i upieczonymi 
przez nas słodkościami. Ze względu na deszczową 
pogodę poczęstunek odbył się przy OSP w Kuryłówce. 
Młodzieży było sporo, ale daliśmy radę.  Jak co roku   
na warsztatach przygotowywałyśmy ekologiczne 
stroiki nagrobne, z każdym rokiem wyglądają bardziej 
profesjonalne. Tradycją stały się warsztaty świąteczne, na 
których przygotowujemy dekoracje bożonarodzeniowe 
na kiermasz. Ponadto organizujemy warsztaty dla 
najmłodszych mieszkańców naszej wsi. Cieszą się one 
zawsze dużym zainteresowaniem. Stroiki słoiki w tym 
roku zrobiły furorę. Wyszły piękne. Wiele radości było 
przy pieczeniu i dekorowaniu pierniczków. Dzieci to 
najfajniejsi cukiernicy.  Ich wykonaniu nie można było 

nic zarzucić. Każde wyczarowywało piękne ozdoby. 
O naszych mieszkańcach nie zapomniał św. Mikołaj.   
5 grudnia w godzinach wieczornych odwiedził naszą 
świetlicę i przyniósł pełne wory prezentów. My też 
pomogliśmy mu troszkę w ich wypełnieniu. Dzieci 
pięknym programem powitały przybyłego gościa. Były 
piosenki i zabawna historyjka. Atmosfera była wspaniała 
tym bardziej, że każdy otrzymał prezent. Żal było go 
żegnać, ale obiecał, że za   rok znowu nas odwiedzi. 
Wszystkim czytelnikom kwartalnika życzymy zdrowych, 
spokojnych Świąt, Narodzin Dzieciątka Jezus oraz 
szczęśliwego Nowego Roku.                            

                                                                      Koło Gospodyń 
Wiejskich

 w Kolonii Polskiej
                                                                                                               

Anna Kraska  
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Ogród dla zapylaczy w Wólce Łamanej

Dzięki dofi nansowaniu projektu pn. Podkarpackie 

Inicjatywy Lokalne 2021-2023 Mikrodotacje branżowe 

– ścieżka ekologiczno-przyrodnicza założyliśmy ogród, 
liczący ponad 200m2. Położony jest on w miejscu, które 
często jest odwiedzane, gdyż znajduje się tam plac zabaw 
oraz altana – miejsce spotkań mieszkańców. 

Realizację projektu rozpoczęliśmy w środku lata – 
mimo upału i ogromu pracy jaka na nas czekała, z zapałem 
zabraliśmy się do działania. Dzięki zaangażowaniu 
niemalże wszystkich członków Koła, młodzieży, która 
mimo wakacji chętnie zasiliła szeregi wolontariuszy i 
druhów z OSP, ogród zaczął nabierać realnych kształtów. 
Najpierw przygotowaliśmy teren. Był to najtrudniejszy 
etap, wymagający nie lada wysiłku i pracy zespołowej. 
Następnie strażacy osadzili obrzeża i rozłożyli kompost, 
który ma zapobiegać przerastaniu chwastów i parowaniu 
wody. W końcu wąski i długi pas ziemi zaczął zapełniać 
się roślinami i powoli przybierać wygląd pięknej, 
wielobarwnej rabaty. Na podsumowanie projektu 
zorganizowaliśmy piknik, w którym uczestniczyli 
zaproszeni goście i mieszkańcy naszej miejscowości.

Powstały ogród ma być właśnie dla mieszkańców 
miejscem do rekreacji, czemu sprzyjają ustawione przez 
nas ławeczki. Z nich będzie można podziwiać piękne i 
kolorowe kwiaty, a także pilnować bawiące się na placu 
dzieci. 

Jednak to nie jedyny cel jaki ma spełniać ogród. 
Przede wszystkim ma stać się azylem dla zapylaczy. 
Zadbaliśmy o to, by owadom żyło się tam jak najlepiej. 
Wyposażyliśmy ogródek w domki, w których owady 
znajdą bezpieczne schronienie. Są w nich pokoje 
odpowiednie dla pszczół samotnic, motyli, biedronek, 
błonkówek, bzygów, skorków, trzmieli i złotooków. Jeżeli 
chcemy, aby nasz ogród był dla nich przyjazny, oprócz 
siedliska powinniśmy zapewnić im również pokarm. 
Dlatego na rabacie pojawiły się rośliny dające pożywienie 
zapylaczom od wczesnej wiosny do późnej jesieni. 

Wiosną nektar i pyłek dają: krokusy, tulipany, kocimiętki, 
wielosiły, czosnki ozdobne, jarząby, głogi i jabłonie. 
Latem pokarm zapylaczom zapewnią: szałwie, lawendy, 
tawuły, odętki, pięciorniki i jeżówki. Jesienią natomiast 
owady przyciągną: zawilce japońskie, sadźce, rudbekie,  
rozchodniki          i znów szałwie i kocimiętki. Aby ułatwić 
identyfi kację wszystkie rośliny zostały oznaczone. Zaletą 
ich jest to, że upały im nie straszne  i śmiało można je 
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sadzić na piaszczystych, nieurodzajnych stanowiskach. 
Ważnym elementem rabaty jest tablica, z której 

zaczerpniemy całkiem sporą garść informacji na temat 
ochrony owadów zapylających. Podpowiadamy, jak 
zaaranżować ogród, żeby stał się dla nich azylem. Wszak 
to dzięki owadom na naszych stołach gości niezliczone 
bogactwo owoców i warzyw. Praca tych małych, 
niezmordowanych stworzeń jest nie do przecenienia. 
Każdy właściciel przydomowego ogródka może o nie 

zadbać, oferując im przyjazne do życia środowisko. 
To jeszcze nie wszystko. Postanowiliśmy bowiem 

wybudować kompostownik. Jest on niezbędny do 
kompostowania skoszonej trawy i suchych łodyg bylin i 
źdźbeł traw, które trzeba będzie wiosną uprzątnąć z rabat. 
Rozłożona materia organiczna (znów praca naszych 
braci mniejszych) pozwoli wzbogacić nieurodzajną glebę 
w odżywcze składniki. Nie warto palić liści, suchej trawy, 
gałęzi i innych resztek organicznych. Wystarczy odłożyć, 
poczekać (jakiś rok lub dwa) i… mamy „czysty”, zasobny 
w składniki pokarmowe nawóz.  

Zapraszamy więc wszystkich zainteresowanych 
do odwiedzenia naszego ogrodu. Mamy nadzieję, że ta 
inicjatywa stanie się inspiracją dla innych i przyczyni 
się do zwiększenia świadomości na temat ochrony 
owadów zapylających, a miejsce to będzie ozdobą naszej 
miejscowości. 

Dziękujemy wszystkim uczestnikom za ogromny 
wysiłek włożony w realizację projektu. Szczególne 
podziękowania składamy  pani wójt  Agnieszce 
Wyszyńskiej i pani sołtys Agnieszce Żalis, które wsparły 
nasz projekt.

KGW w Wólce Łamanej
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Mikołajowa wizyta

W dniu 7 grudnia br. KGW Kuryłówka zorganizowało 
trzecie, ostatnie już spotkanie w ramach programu 
Danie Wspólnych Chwil z Fundacją Biedronki, było 
to wyjątkowe spotkanie dla seniorów, będące nie tylko 
okazją do delektowania się pysznymi potrawami, ale 
przede wszystkim wspólnym spędzeniem wolnego 
czasu. Wydarzenie to przyniosło radość i uśmiech na 
twarzach wielu osób. Seniorzy mieli okazję skosztować 
różnorodnych sałatek, przekąsek oraz pysznych ciast, 
które zostały przygotowane przez panie z KGW. Warto 
podkreślić, że tego dnia do klubu seniora w Ożannie 
zawitał sam Święty Mikołaj, który przybył na saniach 
prowadzonych przez Elfy, przynosząc ze sobą słodkie 
prezenty dla wszystkich gości. Spotkania takie jak to 
nie tylko dostarczają wyjątkowych doznań kulinarnej 
przyjemności, ale także tworzą niepowtarzalne 
wspomnienia, pełne ciepła i radości. Seniorzy mieli 
szansę poczuć się wyjątkowo, docenić chwile spędzone 

razem oraz przeżyć magiczny moment, jakim był przyjazd 
Mikołaja. Spotkanie to przypomina nam, jak ważne jest 
docenianie i tworzenie wyjątkowych chwil dla seniorów 
w naszej społeczności. To także dowód na to, że wspólna 
inicjatywa i zaangażowanie mogą przynieść wiele radości 
i uśmiechu na twarze wielu osób. Niech ta wyjątkowa 
okazja będzie inspiracją do dalszego podejmowania 
podobnych inicjatyw, tworzenia więzi społecznych i 
wspierania naszych seniorów. Spotkanie pełne smaku, 
uśmiechów i niespodziewanych prezentów z pewnością 
pozostanie w sercach wszystkich uczestników na długo.

        
  Małgorzata Połeć
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     Seniorzy w Muzeum Bombki Choinkowej

Członkowie Klubu Seniora z Ożanny podczas wycieczki 
do Muzeum Bombki w Nowej Dębie zobaczyli świat 
świątecznych cudów - muzeum tętniące życiem, gdzie 
kolory i piękne świąteczne ozdoby otaczają ze wszystkich 
stron. 
Data 16 listopada zapisała się w ich pamięci jako dzień, w 
którym przeżyli ekscytującą podróż przez historię i sztukę 
związaną z tym niesamowitym elementem świątecznego 
wystroju. Na wstępie członkowie klubu zostali przywitani 
przez Panią przewodnik, która jako pierwszy punkt 
pokazała ozdobione już pokoje świąteczne, każdy z 
innego kraju i w innym stylu. Następnie zobaczyliśmy 
rozległą kolekcję różnorodnych bombek, które zdobiły 
wnętrza muzeum, zachwycając ich różnorodnością 
kształtów i wzorów. Z kolei na wystawie mogliśmy z 
bliska przyjrzeć się bombkom różnych epok i stylów. 

Od tradycyjnych, klasycznych kształtów po nowoczesne 
arcydzieła ręcznie ozdabiane. Następnie seniorzy zajrzeli 
za kulisy produkcji, gdzie z zaciekawieniem obserwowali, 
jak rzemieślnicy tworzą te świąteczne cuda od podstaw. 
Proces ręcznego zdobienia bombek jawił się jako 
prawdziwe dzieło sztuki, które wymagało precyzji i 
cierpliwości. Ale to nie wszystko! Uczestniczyli również 
w warsztatach, gdzie sami mogli spróbować swoich sił w 
zdobieniu bombek. Kreatywność rozkwitała, gdy seniorzy 
przejęli kontrolę nad pędzlami, farbami i brokatem, 
tworząc swoje własne unikalne dzieła. Jesteśmy 
przekonani, że bogactwo wzorów i kolorów bombek na 
długo po wizycie w muzeum wypełni wspomnienia o 
tym magicznym miejscu. Podróż do Muzeum Bombki w 
Nowej Dębie była nie tylko wyjątkową okazją do odkrycia 
tajemnic historii świątecznych ozdób, ale także okazją 
do spędzenia wolnego czasu w radosnym towarzystwie. 
Dla członków Klubu Seniora było to nie tylko zwiedzanie 
- to był dzień, który wniósł magię i radość świąt do ich 
serc na długo przed nadejściem Bożego Narodzenia.

        

            Małgorzata Połeć
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